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II Riigikogu koosolek 22. jaanuaril 
1925. a. kell 10 hõrn. 

Kokku 011 tulnud 83 Riigikogu liiget. 
Walitsuse looshis: sõjaminister J. 

Soots, rahaminister L. Sepp, teedeminis
ter K. Winna, haridusminister H. B. 
Rahamägi. 

P ä e w a k o r d : 

1. M. Martinsona, J. Gutmana, K. 
Arras'e, 0 . Pärlin'i ja J. Nuut'i küsimine 
Wabariigi Walitsusea seemnewilja ja 
kunstsõnnikute laenude sissenõudmise 
asjus. 

2. M. Martinsona küsimine põliutöömi-
nistrile alawäärtusliku heinaseemne müü
mise kohta Wiljandimaa IV ringkonna wa
litseja poolt. 

3. A. .Iõeäär'i, A. Kärner'i ja K. Tonk-
inan'i arupärimise-ettepanek Wabariigi 
Walitsusele saarte ja mannermaa wahe-
lisc laewaühenduse korraldamise asjas. 

4. L. Johanson'i, A. Jõeäär'e ja J. 
WoimanM arupärimise-ettepanek Waba
riigi Walitsusele riigi maaparandustööde! 
töölistele töötasu wäljamaksmata jätmise 
asjus. 

5. Läbirääkimised Wabariigi Walit
suse wastamise puhul iseseiswa sotsia
listliku töölispartei Riigikogu rühma aru
pärimise peale aktsiisi peawalitsuses 
asetleidnud wäärnäh tuste kohta. 

6. Läbirääkimised Wabariigi Walit
suse wastamise -puhul M. Laarman'i, J. 
Nuufi ja K. Tonkman'i arupärimise peale 
põllupidajatele elukorterite ehituslaenude 
mittewäljaandmise asjas. 

7. Riigi 1925. aasta eelarwe — I luge
misel. 

8. Eelarwe-kommisjonide walimine — 
wanematekogu ettepanek. 

9. Seadus raudteedel makswaist 
poÜtseilikkudest määrustest üleastumise 
karistamise kohta — II lugemisel. 

10. Aktsiisiseaduse §§ 1110 ja l i l l 
muutmise seadus — II lugemisel. 

11. Wiljandi linna administratiiw-
piirkonna laiendamise seadus — II luge
misel. 

12. Kaubalaewa juhi kutse omanda
mise seadus — II lugemisel. 

13. Kauba- ja abilaewade masinajuht-
konna ja meeskonna sõidu seadus — 
II lugemisel. 

14. fioolekandeseadus — II lugemisel. 
15. Eesti kultuurkapitaali seadus — 

II lugemisel. 
16. Põllutööliste tööaja ja palgaolude 

korraldamise seaduse muutmise seadus 
— II lugemisel. 

17. Wrähemusrahwuste omawalitsuse 
seadus — II lugemisel. 

Koosolekut juhatab esimees J. Tõnis
son, pärast abiesimees M. Martna. 

Sekretääri kohal sekretäär T. Kalbus, 
wahepeal abisekretäär J. Holberg, pärast 
abisekretäär J. Puskar. 

Koosolek algab kell 10.30 min. 

1. Päewakorra 
muutmine. 

J u h a t a j a J. T õ 
n i s s o n : Awan Riigi
kogu koosoleku. Juha

tus paneb ette Riigikogu liigetele kätte-
saadetud päewakorda täiendada kahe 
päewakorra-punktiga. Nimelt wõtta 6-da 
ja 7-da punkti wahele 1) .riigiteenistuse 
seaduse osalise maksmapanemise seadus 
— redaktsiooni kommisjoni ettepanek ja 
2) riigiasutuste töö koondamise seadus 
— redaktsiooni kommisjoni ettepanek. 

O. - G u s t a w s o n (is.): Ma panen 
ette punkt 5-es läbirääkimised Wabariigi 
Walitsuse wastamise puhul iseseiswa 
sotsialistliku töölispartei Riigikogu r,ühma 
arupärimiste peale aktsiisi peawalitsuses 
asetleidnud wäärnähtuste kohta — edasi 
lükata kunni järgmise arupärimis-koos-
olekuni. Motiiwid puht isiklikku laadi. 

J u h a t a j a J. To n i s s o n: Päewa
korra kohta on ettepanek: 1) juhatuse 
poolt täiendada päewakorda kahe punk
tiga, 2) rkl. GustawsonM poolt wälja 
jätta 5. päewakorra-punkt. Kas otsusta
takse panna üksikult hääletamisele. 
(W a h e 1 h ü ü e: K o r r a g a ! H ä ä l e 
t a t a k s e . ) N ä h t a w a e n a m u s e g a 
on p ä e w a k o r d t ä h e n d a t u d 
m u u d a t u s t e g a w a s t u w õ e t u d. 
Sõna on sekretääril teadaande korras. 
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2. Teadaandmine S e k r e t ä ä r T. 
kommisjonidesse K a l b u s : Riigikogu 
antud seaduseel- juhatusel on teatada, 

nõude kohta. et rahaasjanduse 
kommisjoni on antud 

järgmised seaduseelnõud: 1) 19. jaanuari 
ja 31. detsembri 1920. aasta ning 15. det
sembri 1922. aasta liikumata waranduse 
maksu seaduste muutmise seadus ja 
2) sõjaministeeriumile 1925. aasta era
korraliste kulude eelarwe ettepaneku ar-
wel eelkrediidi awamise seadus. 

3. M. Martinsona, J. M. M a r t i n -
GutmanM, K. Arras'e, s o n (põl.) (loeb) : 
O. Pärlina ja J. Nuufi Kas kawatseb 
küsimine Wabariigi Wabariigi Walit-
Walitsusele seemne- sus 1924. a. põllu-
wilja ja kunstsõnni- meestele antud 
küte laenude sisse- seemnewilja ja 

nõudmise asjus. kunstsõnnikute 
laenud määratud 

lõputähtaegadel, käesolewa aasta 
weebruari- ja märtsikuul, ilma pikenda
mata sisse nõuda. 

4. M. Martinsona M. M a r t i n s o n 
küsimine põllu- (põl.) (loeb): 

tööministrile ala- Kas on õige, et 
wäärtusliku hei- Wiljandi maakonna 
naseemne müü- IV ringkonna wali

mise kohta Wii- seja hiljuti 70 puuda 
jandimaa IV ring- alawäärtuslikku ris-

konna walitseja tikheina ja timuti see-
poolt. met oksjoniteel maha 

müüs, missugune 
seeme 1920. aastal Adawere, Uue-Põltsa-
maa ja Lustiwere mõisatest wõõrandati ja 
mille kohta põllutööministeeriumi seemne-
kontrolljaama poolt 14. Weebruaril 1924. a. 
tehtud katsetel selgus, et nende seemnete 
idanemiswõime on 0—4 protsenti. 

5. A. Jõeäär'e, 
A. Kärner'i ja 
K. Tonkinana 
arupärimise-

ettepanek Waba
riigi Walitsusele 
saarte ja man
nermaa waheüse 
laewaühenduse 
korraldamise as
jus ja teedemi
nistri wastamine 

arupärimise 
peale. 

(Arupärimise-ette-
paneku tekst: 

„Riigi 1924. a. 
eelarwe puhul wõttis 
Riigikogu 29. aprillil 
1924. a. wastu muu
seas järgmise soowi-
awalduse: ,,Riigikogu 
awaldab soowi, et 
Wabariigi Walitsus 
hoolitseks korraliku 
laewaühenduse alal
hoidmise eest saarte 
ja mannermaa wahel." 

Selle soowiawal-

duse teostamiseks sai riigi aurik ,,Endla" 
enne jõulupühi, kui eraettewõtjate lae
wad „Woldemar" ja Hiiumaa" ühenduse
pidamise Hiiu saare ja mannermaa wahel 
lõpetanud olid, laewasõiduametilt käsu 
Tallinna sõita ja reisid „Haapsalu-Rohu-
küla-Eltermaa-Taaliku-Triigi ja Sõrro lii
nil lõpetada. Kuna õhuühendust saartega 
sisse seatud pole, jäi Hiiu saar selle kor
ralduse tagajärjel täiesti ilma ühenduseta. 
Meri oli ja on praegugi jääst täiesti waba, 
nii et jalgsi ka üle ei pääse. 

Saare ja Lääne maakonnawalitsuste 
protestidel ei olnud muud tagajärge, kui 
see, et „Endla" asemel mootorpaat 
„Traal" Tallinnast teele saadeti. Kui see 
3—4 päewase reisi järele Rohukülasse 
jõudis, olid tal mõlemad mootorid rikis, 
nii et ühenduse pidamise asemel neid pa
randama hakati. Kui ühendus Hiiu saa
rega juba enam kui nädal aega täiesti 
katkestatud oli, saadeti lõpuks Wirtsu-
Kuiwastu wahelise ühenduse pidaja 
„Wulf", kus peal reisijateruumid täiesti 
puuduwad, Hiiumaale, kes sealt enam kui 
100 reisijat oma lael tuule ja saju käes 
üle tõi. 

Riigi päralt olew 1 klassi reisijate au
rik ,,Endla" seisab aga Tallinna sadamas 
ja puhastab põhjalikult katlaid, mida nä
dal enne ühenduse katkestamist puhas
tati. Laew on dokis ja seda ei kawat-
seta enne kewadet käima panna. 

Soowime Wabariigi Walitsusea sele
tust: 

1) Mikspärast ei täida Wabariigi Wa
litsus Riigikogu soowiawaldust korraliku 
laewaühenduse alalhoidmise eest hoolit
semise üle saarte ja mannermaa wahel? 

2) Kas kawatseb Wabariigi Walitsus 
aurik ,,Endlat" lähemal ajal saarte liinil 
käima panna, kunni jääolud takistusi ei 
tee ja missuguseid samme kawatsetakse 
tulewikus astuda korraliku ühenduse alal
hoidmiseks? 
Tallinnas, 12. jaanuaril 1925. a. 

A. Jõeäär. 
A. Kärner. 
K. Tonkman".) 

A. J õ e ä ä r (sd.): Wäga lugupeetud 
härrad rahwasaadikud! Kümnest Eesti 
maakonnast asuwad poolteist saartel, see 
on terwe Saare maakond ja pool Lääne 
maakonda, ja seal elab Vio kogu wabariigi 
kodanikkudest. Ühenduse alalhoidmine 
üksikute maakondade wahel on riikliku 
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tähtsusega ülesanne ja ma tahaksin 
teada, mis näiteks sünniks, kui raudtee
ühendus katkestataks Pärnu wõi Tartu 
maakondadega. Lugu ei oleks aga seal 
weel sugugi nii halb, sest seal jääb maan
teede ühendus alles. Kui aga saartega 
laewaühendus katkestatakse, on seal iga
sugune ühendus otsas, sest raudteid ei 
ole ja üle wee saab ainult laewaga sõita. 
Ma ei räägi täna pikemalt sellest, kui 
suur tähtsus on korraliku ühenduse alal
hoidmisel rahwamajanduslikust seisuko
hast, ma ei räägi ka sellest, kui palju riigi 
raudteed meile kahju toowad. Ei wõigi 
nõuda, et raudteed muutuksid riigile sisse-
tulekuallikaiks ja kodanikka koormaksid 
kalliste sõiduhindadega. See raha, mis 
riigil puudu jääb, jääb kodanikkude tasku, 
aga õiglane pole see, kui me wälja lä
heme sellest seisukohast, et need, kes 
neid raudteid täielikult kasutada ei saa, 
raudtee kahjudest proportsionaalse osa 
peawad kandma. Riigikogu, hinnates 
korraliku ühenduse alalhoidmise täht
sust, wõttis ka läinudaastase eelarwe 
arutamise puhul soowiawalduse wastu, 
mis järgmiselt kõlab: „Riigikogu awal
dab soowi, et Wabariigi Walitsus hoo
litseks korraliku laewaühenduse alal
hoidmise eest saarte ja mannermaa wa
hel ja et selleks tarwiliku uue laewa ehi
tamine antakse tööpuuduse all kannata-
watele kodumaa tehastele." Ma ei taha 
praegu selle soowiawalduse wiimasesl 
osast kõneleda, mis uue laewa ehitami
sesse puutub, wõib olla, et meie majan
duslikud olud tõesti möödunud aastal nii 
rasked olid, et selle soowiawalduse wii
mase osa täitmist wõimatu nõuda. Ma 
tahaksin rääkida soowiawalduse esime
sest osast. Meil on ja jääb harilikuks 
nähtuseks, et Riigikogu poolt wastuwõe
tud soowiawaldusi ignoreeritakse. Kuid 
siin on walitsuswõimu teostajate poolt 
selle soowiawalduse peale reageeritud 
otse wastupidiselt. Nimelt hakati tegut
sema hoopis wastupidises sihis sellele, 
mida Riigikogu soowis näha. Meil on 
laewasõiduamet riiklik ettewõte, tal on 
suured koosseisud ametis ja selle riikliku 
asutuse üheks ülesandeks on ühenduse 
alalhoidmine saarte ja mannermaa wahel. 
Nüüd küsime, mida tegi siis see asutus 
oma otstarbe teostamiseks? Ma ei taha 
täna puudutada teisi wäärnähtusi selles 
asutuses, nendest räägime omal ajal. Ma 
tahan alla kriipsutada täna seda, et see 
asutus sihikindlalt prowotseerib selleks, 

et oma likwideerimist kätte saada. 
( T e e d e m i n i s t e r K. W i r r a a : 
M i d a t a h e t a k s e k ä t t e s a a d a ? ) 
Tahetakse kätte saada likwideerimist. 
(L J o h a n s o n , sd.: S e l l e k s on 
l a e w a d k a w ä g a o d a w a l t ä r a 
h i n n a t u d . ) Ma tooksin mõned üksi
kud näited selle tõenduseks. Kõigepealt 
pani Riigikogu soowiawalduse teostami
seks riigi laewasõiduamet oma laewa 
seisma Rohuküla-Roomassaare liinil. Seal 
pidas 1923. a. ühendust „Ristna" kaks 
korda nädalas ja peale selle tegi samuti 
kaks reisi nädalas Balti päästeseltsi laew 
,,Eestimaa" ja kolmandaks tegi juhus-
likka reise sama seltsi laew „Grenen", 
mis aga ei olnud sedawõrd reisijate kui 
ka kaubaweoks määratud. Käisid, tähen
dab, kaks reisijateiaewa kaks korda nä
dalas. Käesolewal aastal pani laewa
sõiduamet oma laewa seisma ja jäi jä
rele ainult „Eestimaa." See tegi esial
gul kaks reisi nädalas, hiljem üksainus 
reis nädalas ja lõppude-lõpuks lõpetas 
täiesti liikumise. Selle peale ei ole ko
danikud, kes selle all kannatasid, kõssa-
nudki, mis näitab, et meil kannatlikud ini
mesed on, kes lepiwad igasuguste asja
dega. Edasi pani laewasõiduamet 
„Kungla" seisma juba 1. nowembril, põh
jendades seda jääoludega, aga meie 
elame õnnelikult juba jaanuari lõpul ja 
jääolud ei teeks weel praegugi takistusi 
„Kungla" käimisele. Aga ka selle peale 
keegi ei kõssanud. Tähendab, mitte ainult 
saarlased, wraid ka siinsed elanikud on 
wäga kannatlikud inimesed. Laewasõidu
amet oli nähtawast]" päris meeleheitel, et 
kuidagi wiisi ei saa neid inimesi niikau
gele prowotseerida, et nad hakkaksid 
selle isewärki asutuse wastu ometi kord 
tõsiselt nurisema, et see rutem oma elu-
päewad lõpetaks. Ja siis astuti wiimane 
samm, mis krooni pähe pani selle asutuse 
tegewusele, see on nimelt „Endla" seis
mapanemine ja täielik ühenduse katkes
tamine Hiiumaaga. Selle kohta on aru
pärimises asjakäik üksikasjalikult kirjel
datud ja mina ei hakka seda siin kor
dama. Tähendan ainult seda, et kui era-
seltsid olid omad laewad ära toonud ja 
igasuguse ühenduse lõpetanud Hiiu ja 
mannermaa wahel, ja kui ainukene ühen
duse alalhoidja oli riigi laew „Endla", 
siis ka see sai jõulu eel käsu, et peab 
talwekorterisse tulema ja seega igasu
gune ühendus selle tagajärjel täiesti 
katkestati. 
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Sellel küsimusel on üldine tähtsus ja 
seda küsimust ei saanud lahendada aru-
pärijad wastawasse kontakti astudes 
oma ministritega, ei saanud lahendada 
selle tõttu, et ka ministreid on selles küsi
muses walesti informeeritud neile allu-
wate asutuste poolt ja peab ütlema, ma 
toon selle tõenduseks kohe faktid ette, et 
seal waletarnises ja wale informeerimi
ses on mindud wiimase tipuni. Enne 
arupärimise ettepanemist pöörasin mina 
laewasõiduameti poole küsimistega, mis
sugustel põhjustel on aurik „Endla" 
seisma pandud ja ühendus katkestatud. 
Kõige suurem ametnik, keda mul korda 
läks telefoni teel kätte saada laewasõidu-
ametist, nendest suurtest koosseisudest, 
oli asjaajaja ja tema asjatundliku seletuse 
järele olla ,,Endla" seisma pandud selle 
tõttu, et riik wäga hoolitseb oma koda
nikkude julgeoleku ja nende terwise eest. 
Selle laewa lagi olla sedawõrd mädane
nud, et inimesed wõida seal jalgupidi läbi 
kukkuda ja oma jalaluud murda ning ka 
muid parandusi olla waja laewal ette 
wõtta ja selle tõttu olla korraldus tehtud, 
et laew paigutataks dokki parandusele. 
See oli siis ametlik seletus ja kui ma jul
gesin kahtlust awaldada selle seletuse 
tõsiduse juures oma isiklikkude tead
miste põhjal, siis oli mul au põhjalikult 
läbi noomitud saada selle ametniku poolt. 
(J. P i i s k a r, is.: K a s m õ j u s ? ) Mõjus 
nii, et mina läksin isiklikult sadamasse 
waatama, kuidas selle hädaohtliku lae
waga lugu on. Läksin laewale, seal olid 
kapten ja tüürimees ja küsisin, mis teie 
laewal wiga on. Nemad muidugi ei olnud 
weel informeeritud nii ootamata ja äki
lise pealetungimise wastu. ( T e e d e m i 
n i s t e r K. W i r m a : K a s o l i k a p 
t e n ? ) Kapten oli laewal. ( T e e d e m i 
n i s t e r K. W i r m a : K a s r ä ä k i s i t e 
k a p t e n i g a ? ) Rääkisin kapteniga ja 
rääkisin tüürimehega, ja tüürimees anti 
pärast mulle weel kaasa. Mulle öeldi, et 
laewal ei ole midagi wiga, et nad oleks 
sõita wõinud, aga olid käsu saanud sada
masse tulla ja siin nad nüüd seista. Mina 
küsisin, et mis nad teewad, kas on neil 
suuremaid remonttöid. Käisin ise ka selle 
laewa läbi, lagi oli täiesti kõwa, aga 
krunditi wõi maaliti üht wäikest luuki, 
see oli see wäline töö, mis seal näha oli 
ja sisemine töö oli see, et puhastati kat
jaid. Mulle öeldi, et katlaid puhastatakse 
selle tõttu, et enne talwist seismajäämist 
peab see tehtud saama. See ei olnud ka 

mitte hädatarwilik, sest nad olid nädal 
enne katlaid puhastanud. Wõtsin tüüri
mehe kaasa, et mul tunnistaja oleks, kui
das tõepoolest lugu on ja läksin laewa-
sõiduametisse. Seal oli jällegi see kõrge 
härra asjaajaja, kelle poole mul tuli pöö
rata, sest teisi seal ei olnud, ja kui mina 
küsisin, et kuidas selle elukardetawusega 
lugu on, sest tulin praegu laewalt, käisin 
kahe jalaga selle lael ja elu ei olnud seal 
põrmugi hädaohus. Siis hakati seal otsima 
teisi põhjusi ja räägiti peale kõige muu 
ka seda, et neil olla niipalju tööd kantse
leis, riigikontroll nõuab alatasa aruan
deid, mispärast neil lihtsalt aega ei jätku 
korraldusi teha laewa wäljasõiduks. 
Arusaadaw, et sarnane põhjendus wäga 
otsitud on. Sellepärast anti weel uus ja 
pealtnäha wäga asjalik ja mõjuw põhjus, 
et laewa seismapanekuks on korralduse 
teinud mereasjanduse peawalitsuse masi
nate inspektor, kes on laewa masinad 
läbi waadanud ja leidnud, et wiimased 
wajawad põhjalikku parandust esiteks 
ja teiseks olla põhjus see, et iga laew 
wajab talwel teatud remonti, teatud puh
kust (11. A n n i k o , krst.: L a e w w a -
j a b p u h k u s t ! ) , mitte ainult puhkust, 
waid ka parandust ja need parandused 
olla käesolewal aastal sedawõrd suured, 
nagu wastawad aktid näitawad, et kui 
mitte kohe ei panda laewa remonti, siis 
nemad ei jõua mitte kewadiseks nawi-
gatsiooni alguks laewa remonteerida ja 
selle all kannatab jälle ühendus, mispä
rast nende arwates parem on laewa nüüd 
kohe seisma panna, et laew wõiks õigel 
ajal sõitusid alata, et jälle nii ei juhtuks, 
nagu minewa kewadel, kus laew algas 
sõitusid poolest suwest, siis, kui esime
sed suuremad reisijatehulgad olid era-
laewaseltside poolt üle wiidud. Oma eel
miste kogemuste põhjal ei tahtnud mina 
uskuda neid seletusi, ja et neid kontro-
leerida, läksin, wõttes kaasa sedasama 
härrat tüürimeest, mereasjanduse pea-
walitsusse ja pöörasin masinate inspek
tori poole küsimisega, kas tema poolt on 
sarnane korraldus tehtud ja missugused 
on need remonttööd, mida sel laewal 
waja ette wõtta. See härra wastas, mida 
ma wäga usun, et see tõsi oli, mis tema 
wastas, et sarnast korraldust tehtud ei 
ole. Ta ütles, et tema oma silmaga laewa 
näinudki ei ole, tema walwab üldse selle 
järele, et katlad Morras oleksid. Kuna 
katlad tähendatud laewal olid puhasta
tud juba nädal enne seda, siis oleks wõi-
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nud sõita ilma mingisuguse iseäraliku 
hädaohuta paar kuud ning ei olnud wä
hematki wajadust laewa seisma panna 
esiteks ja teiseks, mis töödesse puutub, 
et tööde nimekiri on tõepoolest kokku 
seatud, on aga töid wõrdlemisi suuremal 
määral sisse wõetud selleks, et laewa 
meeskonnale, kes koduste abinõudega 
talwe jooksul need tööd ära teeb, tööd 
muretseda. Tema arwates kõik need 
tööd hädatarwilikud ei ole. Kui aga tä
hendatud töid maksimaalse wenitusega 
teha ja mitte sugugi tõtata, siis tarwitaksid 
nad seks poolteist kunni kaks kuud, nii 
et kui weebruari keskel laew seisma 
panna, siis peaks remonttöö^ega igatahes 
aprilliks walmis jõutama, kui need tööd 
ka kõik ära tehakse, mis nimekirja üles 
wõetud. Tähendab, need põhjused laewa 
seismapanekuks, mida ette toodi laewa-
sõiduameti poolt, ei wasta mitte tõele. 
Tähendab, tõelikud põhjused peawad 
seisma kuskil mujal, ja mina olen selles 
weendumuses, et kõik see terwe pesa 
seal on tarwis põhjalikult ümber töötada. 
(M. M a r t n a , sd.: R e m o n t e e r i d a.) 
Ma usun, et Eestis peaks leiduma inimesi, 
kes rahwa ja riigi huwides oma jõu tööle 
paneksid, aga mitte mõnda teistsugust 
sihti silmas ei pea. Ma tahaksin teada, 
mida ütleks Saksa riigipäew, kui mõni 
walitsusasutus Vw riigist ühenduseta jä
taks ja kahtlen wäga, kas Saksa riik lä
heks inglastele wõi prantslastele pak
kuma üht osa oma territooriumist, mõnda 
maakonda, mis neile kulusid teeb, ja et 
temast lahti saada, ütleks: wõtke ja wa-
bastage meid koormast. Ma arwan, et 
seda ei teeks ükski riik. Meil asub wa-
Ütsusaparaat ometi Tallinnas, ei mitte 
Riias wõi Stockholmis ja kõigil saarte-
elanikkudel, olgu nad Saare-, Hiiu- wõi 
Muhumaal, on wajadus kontakti pidada 
oma pealinnaga, kes kõiki riigielu juhib, 
neil on siin waja lahendada ja selgitada 
küsimusi, mida kohapeal ei saa, ja selle
pärast tuleb ka selle eest hoolitseda, et 
neil mingisugunegi ühendus oma riigi 
pealinnaga oleks, olgugi see siis nii hea 
wõi halb kui ta ka on. Nad ei olegi min
gisuguse hea wõi korraliku ühenduse 
peale pretendeerinud. Aga kui niiwiisi 
ühendust alal hoitakse, nagu see siin juh
tus, kus igasugune ühendus enam kui 
nädalapäewad täiesti seisnud oli ja siis 
wiimati Wirtsust Hiiumaale saadetud 
wäikese ,,Wulfiga" enam kui sada ini
mest deki peal üle Rohukülasse toodi, 

kus inimestel tuli olla tundide kaupa 
külma tuule ja tormi käes, siis peawad 
nemadki protesteerima. Oleks seal ho
bused wõi weised peal olnud, siis oleks 
loomakaitseselts seks samme astunud, et 
sel kombel neid üle ei oleks weetud, sest 
selle all oleks nende terwis kannatanud, 
kuid meil käiakse demokraatliku riigi 
kodanikkudega palju halwemini ümber 
kui loomadega. Ma loodan, et see aru
pärimine Riigikogu poolt üldist toetust 
leiab ja et see ühel häälel wastu wõe
takse. 

J u h a t a j a J. T õ n i s s o n : ( H ä ä 
l e t a t a k s e . ) Arupärimise-ettepanekut 
toetawad 50 Riigikogu liiget, s e e g a on 
a r u p ä r i m i n e w a s t u w õ e t u d . 

T e e d e m i n i s t e r K. W i r m a : 
Lugupeetud Riigikogu liikmed! Kõige
pealt pean kahetsust awaldama, el meie 
saareelanikkudega on tõesti niisugune asi 
juhtunud, nagu rkl. Jõeäär siin kirjeldas. 
Tõesti selle asemel, et jõuluajal soojas 
ruumis jõulumõnusid kaasa elada, tuli 
elanikkudel wihma ja tuule käes wäljas 
laewa oodata ja wõib olla ka terwist 
rikkuda. Seda tuleb kahjatseda. Aga 
siinjuures pean otsekohe tähendama, et 
Wabariigi Walitsus selle asja juures ei 
ole hoolimatust üles näidanud, waid oma 
koosolekul seda küsimust arutanud, siis 
kui küsimus oli niisugusel astmel, et oli 
tarwis muretseda laewaühendust laewa 
„Endla" asemel. 

22. detsembril möödunud aastal tuli 
minu juurde isiklikult mereasjanduse pea-
walitsuse juhataja kapten Tiideman, 
kelle peale on ühtlasi ka kohustused pan
dud laewasõiduametit juhatada, ja esitas 
oma suusõnalise ettekande juures weel 
kirjaliku teadaande, mille järele otsus
tada tuli, et mingisugust wõimalust ei ole 
aurulaew „Endlat" liikuma jätta. See 
korraldus, mis laewasõiduameti poolt oli 
„Endla" seismapanemiseks tehtud, oli 
paratamatu tehniliste abinõude puudusel. 
Lugu on nii, et juba eelarwe järele oli 
1. detsembriks 1924. a. ette nähtud tä
hendatud laewa seismajäämine. Nüüd oli 
aga juba 22. detsember ja kõik warus-
tus, mis laewale oli kohapeale muretse
tud, oli ära tarwitatud; tähendab oli 
laewa üle kuuaja siiski käia lastud, selle 
peale waatamata, et eelarwes teisiti oli 
ette nähtud. See ei ole muidugi korra 
süü, waid õieti möödunud aastalõpu ilma-
tingimuste süü. (E, We ber man, rhwsw. • 
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K a s s i i s i g a a a s t a 1. d e t s e m b 
r i k s l a e w a s õ i t l õ p e b ? ) igatahes 
on eelarwe nii kokku seatud. (K. T o n k 
in a n, põl.: M i k s l i s a e e l a r w e ei 
t u l n u d ? ) Waadake, selle lisaeelarwega 
on niisugune lugu, et see kuulub eriti 
arwustuse alla. Terwe laewasõiduame-
tiga on asi sisuliselt, nagu teil peaks teada 
olema, wäga imelikul astmel. Seda asu
tust on mitme aasta jooksul katsutud lik-
wideerida, seda on tahetud ka põhimää
ruste alusele wiia. (K. T o n k ni a n, põl.: 
S e e on i s e k ü s i m u s , h ä r r a m i 
l l i s t e r.) 

J u h a t a j a J. T õ n i s s o n : Rkl. 
Tonkman, ma palun pärast korra kohta 
sõna wõtta, aga mitte wahele segada. 

T e e d e m i n i . s t e r K. W i r m a: 
Wõib olla, et see on iseküsimus, aga kui 
teie tahate, et üks ametkond korralikult 
funktsioneerib, siis peab seal ka wastaw 
kord ja arw ametuikka olema. Kui rkl. 
Jõeäär ütleb, et laewasõiduametis on hir
mus suur koosseis, siis peab Riigikogu 
liigetel tõesti ettekujutus olema, kui nad 
isiklikult asja lähemalt ei tea, et seal on 
tõesti hulk inimesi koos, kes midagi ei 
tee ja asja lasewad nõnda minna, nagu 
läheb. Aga seal ei ole isegi juhatajat. 
Juhataja kohused on mereasjanduse pea-
walitsuse juhataja peale pandud, ja kui 
tema tööd niisugusel kujul wõtta, nagu 
see praegu on, siis wõib arwata, et asja
ajamine igakord korras ei ole. (E. W e 
b e r m a n, rhwsw.: M i k s e i o l e j u -
h a t a j a t ? ) Selle küsimusega on nii, et 
kõik aeg see on kõikunud maa ja taewa 
wahel: kas iaewasõiduametit likwidee-
rida, wõi seda korraliku laewasõidu 
ärina pidada." See küsimus on ka mit-" 
mete aastate jooksul Riigikogus olnud. 
Ja kui ma ei eksi, on praegugi üle aasta 
Riigikogus arutamise all küsimus, kas 
anda laewasõiduametile põhimäärus wõi 
mitte. Kogu see asi on Riigikogus mitu 
aastat arutamisel olnud ja ka Riigikogu 
ei ole suutnud seda küsimust kiiremalt 
otsustada. Praegu on Walitsuse poolt 
wastaw kommisjon asutatud Riigikogu 
kommisjoni soowiawalduse põhjal, et 
asja lahendada. Minu ettepanekul mää
ras walitsus erikommisjoni Walitsuse lii
getest, kes seda küsimust kaalus ja loo-
detawasti wõtab walitsus juba sel näda
lal oma seisukoha. Minu palwe selle kü
simuse juures oleks, et Riigikogu oma 
mõju küsimuse kiiremaks lahendamiseks 

awaldaks. Wast oleks siis loota, et asi 
paremale järjele saab. 

Sel korral kui aurulaew „Endla" küsi
mus minule ette kanti, olin mina minis
teeriumis alles mõned päewad. Selle 
kohta, et laewaühendust mitte wõimalik 
pidada ei olewat, wõtsin ma kohe eitawa 
seisukoha ja awaldasin wastawalt sünd
muste ettekandjatele oma arwamist. 
Minu arwates ei ole mitte lubataw, et 
ühendus seisma jääks. Peab abinõusid 
leidma, et takistustest üle saada. Ainuke 
wäljapääsetee oli mootorlaew „Traali" 
käima panna. Ettekandes oli ka tähel-
panu selle peale juhitud, et meil selle lae-
waliini ühenduses aasta jooksul ülekulu-
tust 1.100.000 marka on olnud. Eelarwe 
mõttes on siin puudujääk ja selle eelarwe 
1924. a. kohta kinnitas Riigikogu. Tähen
dab, laewasõiduamet on selles mõttes 
juba wõimupiiridest üle astunud, et ta 
ühenduse alalhoidmiseks ülekulutusi tegi. 
Neid ülekulutusi on wõimalik teatud mõt
tes katta, nii et siin asi wäga kriminaalne 
ei ole, kuid ülekulutus tõendab wastutu-
lekut ühenduse alalhoidmise suhtes. Siin 
ütleb laewasõiduameti juhatus, et nad 
tahaksid, et see ülekulutus sanktsioneeri-
taks ja sellest seisukohast wälja minnes 
lubasin mina asja Wabariigi Walitsuse 
juures üles wõtta, mida ka tegin. Ühtlasi 
palusin Wabariigi Walitsuse nõusolekut 
selleks, et ühendus alale jääks. Wabariigi 
Walitsus on oma nõusoleku andnud. Selle 
tagajärjel tegin wastawa korralduse, et 
ühenduse alalhoidmiseks mootorlaew 
„Traal" liikuma pandaks. Juhtus aga nii, 
et kui mootorlaew „Traal" kohale saa
deti, sattus ta tormi kätte, nii et ühe 
päewa asemel, mida ta kohalejõudmiseks 
oleks tarwitanud, oli ta teel kolm päewa, 
ja kui ta kohale jõudis, siis olid selle 
tormi tagajärjel ta masinad teatud wiisil 
rikutud. Inimesed, kes laewa ootasid ja 
lootsid, et nad saarte ja mannermaaga 
ühenduse saawad ja kohalejõudnud lae
waga wõiwad sõita, sattusid niisugusesse 
seisukorda, et nad pidid weelgi ootama, 
sest laewa pidi parandatama. Ja et juh
tunud äpardust parandada, selleks tek
kiski laew „Wulfi" saatmiseks wajadus, 
ja see laew saadeti Wirtsust kohale sel
leks, et ikkagi ühendust pidada. 

Teie näete, lugupeetud Riigikogu liik
med, et siin on katsutud nende tingimuste 
juures, mis olemas olid, kõik teha, mis 
wõimalik, et inimestele wastu tulla, aga 
kõik need juhtumised olid nii ebaõnnel!-
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kult wälja kujunenud, et lõppude-löpuks 
need inimesed, kes kaldal laewa pidid 
ootama, tõepoolest niisugusesse seisu
korda sattusid, nagu seda rkl. Jõeäär siin 
ette kujutas. Ja tõepoolest oli siin lugu 
niimoodi, et need inimesed, kes kaldal 
laewa pidid ootama, pidid lahtise taewa 
all weel edasi ootama. On arusaadaw, et 
sealjuures etteheited pidid tekkima nii 
walitsusele kui ka igale teisele asjaosali
sele ja küsiti, et mikspärast neid niisu
guse laewaga weetakse. (A. J õ e ä ä r , 
sd.: A g a m i k s p ä r a s t „E n d 1 a" 
s e i s a b ? ) Nojaa, nüüd jääb ainult see 
põhjus järele, et „Endla" oleks pidanud 
käima kas wõi tulewa sügiseni, sest näh
tawast! ei tule tänawu talwel külmetust. 
Teie teate aga, et detsembri algul oli 
siiski meil natukene külma ilma, ja meri-
meestel peaks wist parem teada olema 
see, millal saarte wahel harilikult meri 
ära külmetab. Eelmisel aastal oligi nii
sugune juhtumine, et üks laew oli jäänud 
jäässe kinni, ja suure waewaga saadi ta 
sealt kätte. Mina ei tahaks öelda, et 
mina asjatundja olen, aga minule antud 
seletuste järele külmetab rncri saarte ja 
mandri wahel ühe öö jooksul kinni, ja 
laew wõib jääda jäässe. Sealkohal aga, 
kus see laewaühendus sünnib, on meri 
niiwõrd madal, et sinna jäälõhkuja ligi 
ei pääse. Ja kui nii oleks olnud, et 
,5Endla" sinna kinni oleks külmetanud, 
siis oleks ka kewadine ühendusepidamine 
pikendatud pidanud saama, sest meil 
muid korralikka laewu peale ,,Endla" ei 
ole. Ma ei taha sellega öelda, et see 
,.Endla" oleks üks korralik laew, ta el 
ole ka minu arwates mingisugune korra
lik laew, kuid tema on hädaabinõuna 
saartewaheliseks ühenduse pidamiseks 
kõige kohasem praegustest laewadest. 
Ta on nii, nagu öeldakse — ikka paksem 
kui paljas wesi — aga midagi ei ole teha. 
Meil on suur wajadus sellel alal korral
duste järele, kuid asi on peatunud eriti 
nende kaalumiste taga, kas laewasõidu-
ametit likwideerida wõi talle põhimäärus 
anda. Nende kaalumiste tagajärjel on asi 
senni seisnud ja mingisugust korraldust 
ei ole saadud teha. Mina paluksin käes
olewa küsimuse puhul weel üks kord 
Riigikogu tungiwalt aidata tähendatud 
küsimust lahendada. Minu seisukoht sel
les asjas on praegu nende andmete jä
rele, mis on kohapealt saadud, niisugune, 
et näib, nagu peaksime laewasõiduame-
tile põhimääruse andma. Need laewad, 

mis praegu olemas, peaksime andma 
mingisuguse organisatsiooni kätte, kes 
äriliselt neid asju ajaks ja kellel ka selle
kohased wolitused peaksid olema. (A. 
A n d e r k o p p , töer.: S e e ü h e n d u s 
e i t a s u e n n a s t ä r a . ) Ei ole minu 
meelest praegu mitte loota, et kui meie 
need laewad ära müüme, et siis saarte 
wahel mõni parem ühendus tuleks, see 
näib selge olewat. Aga mina ei tahaks 
siiski mitte lõpuotsuse tegemisega ette 
rutata, aga Walitsuse seisukoht näib mi
nule isiklikult siiski sarnane olewat. Igal 
juhtumisel peaks aga selles küsimuses 
kiires korras kindel seisukoht wõetama. 
Siin ou mõned wräljawaated paremate 
laewade muretsemiseks, ilma et riigil eri
list kulu selle juures oleks. Neid wälja-
waateid tuleb teostada ja meil tuleb 
saartewaheline ühendus paremate lae
wade ja paremate korraldustega läbi 
wiia; see nõudmine on selge, ja seda 
peaksid Riigikogu liikmed ja eriti weel 
kommisjonide liikmed, kes neid küsimusi 
wastawates kommisjohides arutawad, 
arwesse wõtma ja jõudumööda kaasa 
aitama. (J. L u u r, krst.: W a l i t s u 
s e l e on s e e k ü s i m u s s e i s u 
k o h a w õ t m i s e k s a n t u d . ) Ma ütle
sin, härra Luur, et walitsus on selles as
jas juba sammusid astunud, ja selleko
hase kommisjoni walinud, aga see kom
misjon ei ole jõudnud oma seisukohti sel
les asjas weel walitsusele esitada; kui 
ta aga seda teeb, siis wõtab ka walitsus 
seisukoha ja esitab nimetatud küsimuse 
lõpulikuks lahendamiseks Riigikogule, kes 
siis selle asja kõigekiiremas korras la
hendama peab. 

Mis puutub - nüüd sellesse, et Riigi
kogu liige isiklikult seal wastawate asu
tuste poole pööras ja neilt imelikka 
wastuseid s a i . . . (L. J o h a n s o n, sd. : 
S e l l e k s R i i g i k o g u l i i g e on, e t 
i m e l i k k a w a s t u s e i d s a a d a . ) 
. . . siis ei ole minule selge, kuidas see 
wahekord Riigikogu liikme ja ametkoha 
wahel niisugune on, et wõiks öelda, et 
ametlikult anti Riigikogu liikmele wastu
seid. Mina arwan, et meie riigi juriidi
lise konstruktsiooni juures niimoodi wist 
kõneleda ei saa, et Riigikogu liikmele 
anti ametlikka wastuseid. (M. J u h -
k a m, töer.: T ä i t s a õ i g u s ! ) Kui Rii
gikogu liige läheb ametkohtast mõnesu
gust asja küsima, ja kui meie selle eest 
tahaksime ametnikka wastutusele wõtta, 
et ta on Riigikogu liikmele ekslikult was-
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tanud, seda ametlikult tehes, siis kardan 
mina, et ametnikud edaspidi Riigikogu 
liigetele enam küsimiste peale ei was
taks. Arwan, et Riigikogu liikme ja amet
niku jutuajamist ei tohi niisuguseks 
ametlikuks asjaks teha, mille eest wõib 
otsekohe wastutusele wõtta ja seda 
wastutuselewõtmise korda ei tohiks mitte 
niisugusele pinnale nihutada, nagu seda 
rkl. Jõeäär näib soowitawat. Sellepärast 
ka need teadaanded, mis rkl. Jõeäär sai, 
peaksid nii öelda tema ärisaladused 
olema. . . (L. J o h a n s o n , sd.: S o o h ! ) 
. . . siis oleks minu meelest ametniku ja 
Riigikogu liikme wahekord õigemal pin
nal. Üldse, on see ametkond, kus rkl. 
Jõeäär teateid käis küsimas, nende tea
dete järele, mis liikumas, teatud preten
sioonis. Laewasõiduameti juhataja, wõi 
õigem meriasjanduse peawalitsuse juha
taja kapten Tiideman on wäga kurb, ma 
ütleksin seda kõige pehmemalt, et miks
pärast tema juurde ei ole mindud, tema 
oleks wõinud näidata rkl. JõeäärMle kui
das asjaolud tõepoolest olid. ( S e g a n e 
w a h e 1 h ii ü e A. J õ e ä ä r'i, sd. poolt.) 
Ehk Teie lubate, rkl. Jõeäär, ma ütleksin 
Teile selle härra arwamise nimetatud 
asjas. Tema arwates oleks ta näidanud 
kõik need tehnilised eelarwed, mis laewa 
parandamise üle on kokku seatud, ja siis 
ei oleks Teie pruukinud uskuda selle tüü
rimehe sõnu, kes pealegi ametist oli enne 
lahti lastud, kui Teie tema jutule läksite. 
(L. J o h a n s o n, sd.: So , n ü ü d ju b a 
l a h t i l a s t u d ! ) Mitte nüüd, waid siis, 
kui laew parandusele määrati, oli see 
tüürimees lahti lastud. Teie rääkisite selle 
inimesega, kes oli kurb selle üle, et ta oli 
ametist lahti lastud, ja siis oli ka loomu
lik, et tema seletused teatud kalduwu-
sega wõisid olla. (A. J õ e ä ä r, sd.: S i i s 
T e i e p e a t e k a p t e n i k a l a h t i 
1 a s k m a.) Ma just tahtsin Teie kõne 
ajal minu poolt tehtud wahelhüüdega 
muretseda selgust asjasse ja küsida, kas 
Teie ainult tüürimehega rääkinud olete. 
Kui Teie aga ka kapteniga rääkisite, siis 
tahaksin ma uskuda, et need andmed, 
mis Teie ette tõite, enam-wähem tõele 
wastawad.. Minule isiklikult tunduwad 
nad siiski kahtlasena. Kuid, kui Teie ai
nult selle tüürimehega, kes juba ametist 
lahti oli lastud, oleksite rääkinud, siis 
oleksid need seletused oma wäärtuses 
natukene wähemad. 

Siis oli wee! juttu sellest, kuidas ja 
millal laewa parandada, räägiti selleko

hastest kawadest. Aga ega ikkagi ei saa 
seda küsimust nii wõtta, et laew ilma 
paranduseta peab kaks sesooni läbi 
ajama. Laewa peab parandama, nagu 
seda laewade inspektorgi Teile ütles, ja 
ka tema arwates oli parandamiseks waja 
2 kuud. Seda aega tuleb kuskilt leida. 
Häda on ainult selles, et seda laewa ei 
ole ühe teise korraliku laewaga wahe
tada. Käesolewal juhtumisel, kui laewa 
tuli liikumisest kõrwaldada, siis wõis 
ametkond ühenduse pidamiseks ainult 
mootorlaewa „Traali" wõi jäälõhkujat 
„Wulfi" wälja saata, sest muid laewu 
ametkonnal ei ole. ( S e g a n e w a h e l -
h ü ü e A. J õ e ä ä r'i, sd. p o o l t.) No jah, 
see on, rkl. Jõeäär, Teie isiklik arwamine, 
ja kui Teid laewa inspektoriks pannakse, 
siis Teie ehk saate seda lubama, et laew 
ilma paranduseta mitu aastat töötab. 
Kuid siis wõib wäga kergesti juhtuda, et 
laewaga mingisugune õnnetus juhtub ja 
samuti inimestega, mille järele wõib üks 
teistsugune arupärimine tulla, mis kõne
leb sellest, et waadake, laewa lastakse 
käia kaks sesooni ja teda ei parandata. 
(W a h e 1 li ü ü c M. M a r t n a , sd. 
p o o l t : S o o m e s a l l e s o l i n i i s u 
g u n e õ n n e t u s ! ) Näete, iga asi 
on kahe otsaga. Teatud asjad pea
wad reeglipäraselt käima. Oma seletust 
lõpetades, on ainus lootus saartewahe-' 
liste ühenduste korralikuks pidamiseks 
see, et saab juurde muretseda paremaid 
laewu, kui meil praegu käes ja ametkond 
panna niisugusele pinnale, et seal tõesti 
niisugused inimesed on, kes selle töö 
juures wõiksid kogu aja olla ja asutust 
ei peeta mitte kõikuwas seisukorras, et 
ci teata, kas teda likwideeritakse wõi 
mitte ja kas maksab olewaidki laewu 
korrapäralisemaks muuta. Mitu aastat 
on see küsimus hõljumas olnud, kuid nii
moodi ei tohi see asi mitte edasi minna. 
Mina arwan, et meil olewate abinõudega 
wõi tagawaradega olemasolewate lae
wade arwel wõiksime saada wast ühe 
wäiksema laewa, mis saarte ühendusi 
aitaks pidada, siis ei oleks mitte neid 
kurwastusa, mis käesolewal juhtumisel 
näha on. Laewa parandamise tarwidus 
wõi selle ärajätmine on niisugune waiel-
daw asi, mis tihtipeale ühele ja teisele 
õiguse jätab ja ainult siis on kõik hea, 
kui midagi wahepeal ei juhtu. Meil -on 
aga juhtunud õnnetus, merel on olnud 
torm ja mootorlaew „Traal'i" masinad on 
katki läinud; ka laewa warustus on 
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lõppenud jne. Olid kawatsused talwe 
tuleku lootusel laewaühendust lõpetada 
1. detsembrist 1924. a. aga tänawu aasta 
talwet ei taha tulla. Koik need tohiksid 
asja juures wabandawad põhjused olla. 
Wõib olla, et meie wõime siin ka isiklikka 
põhjusi ette tuua, wõib olla wõime tõesti 
loota, et meil Eestis olemas on paremaid 
inimesi tagawaraks, kes seda asja pare
mini korraldawad. Kuid mina ei ole 
kahjuks mitte niisuguseid inimesi leid
nud, kelle peale täie rahuga wõiksin kõik 
need ülesanded panna. Pean ütlema, et 
olemasolewate abinõudega on üldse raske 
laewaühendust saarte wahel korras 
pidada. 

Wabariigi Walitsus ei ole mitte mingi
suguse hoolimatusega ümber käinud selle 
küsimuse juures, waid on oma heataht
likkust sellega näidanud, et. on igatepidi 
katsunud kaasa aidata ühenduse alalhoid
miseks. Kahjuks on aga asjad nõnda ku
junenud, et paremini ei Ole saadud teha. 

Kui wastata nende küsimiste peale 
wormiliselt, mis arupärimises on ülesse 
seatud, nimelt, et mispärast ei täida Wa
bariigi Walitsus Riigikogu soowiawal-
dust korraliku laewaühenduse alalhoid
mises saarte ja mannermaa wahel, siis 
ütien mina, et selleks on suur takistus 
see asjaolu, et ametkonna kohta õiget 
seisukohta ei ole wõetud ja awaldan 
lootust, et see asi lähemal ajal tehtaks. 

Arupärimise teine küsimus on, kas 
kawatseb Wabariigi Walitsus aurik 
„Endlatu lähemal ajal saarte liinil käima 
parina, kunni jääolud takistusi ei tee ja 
missuguseid samme kawatsetakse tule
wikus astuda korraliku ühenduse alal
hoidmiseks. 

Selle kohta wõiwad Riigikogu liik
med wastust leida minu üldises seletuses. 

J u h a t a j a J. T õ n i s s o n : Kas on 
arupärimise esitajad rahuldatud Waba
riigi Walitsuse poolt antud wastusega? 

A. J õ e ä ä r (sd.): Arupärijate niinel 
teatan, et meie ei ole mitte rahuldatud 
antud wastusega ja teen ettepaneku läbi
rääkimisi pidada järgmisel arupärimis-
koosolekul. 

J u h a t a j a J. T õ n i s s o n : ( H ä ä 
l e t a t a k s e . ) N ä h t a w a e n a m u 
s e g a o ri w a s t u w õ e t u d e t t e p a 
n e k 1 ä b i r ä ä k i m i s i p i d a d a j ä r g-
m i s e 1 a r u p ä r i m i s - k o o s o 1 e k u 1. 

6. Rahaministri R a h a m i n i s t e r 
wastamine M. L. S e p p : Wäga aus-
Martinson'i, J. tatud Riigikogu liik-

GutmanV med! Päewakorra esi-
K. Arras'e, O. mese punkti all esitati 

Pärlini ja küsimine, kas Wabariigi 
J. Nuufi küsi- Walitsus 1924. a. põllu-

mise peäle meestele antud laenu-
seemnewilja ja sid kawatseb ilma pi-
kunstsõnnikute kendamata sisse nõuda 
laenude sisse- wõi mitte. Selle küsi-
nõudmise asjus, mise peale on minu ko

hus wastata järgmist: 
Need laenud ei ole antud otsekohe 

põllutööministeeriumist, waid kogu Wa
bariigi Walitsuse soowitusel Eesti panga 
kaudu, ühispankade kaudu wõi suure
mate kohalikkude ühistegeliste asutuste 
kaudu. Kui meie meelde tuletama nende 
laenude otstarbet, siis anti nad läinud 
kewadel pärast seda, kui halb ilmastik 
seemne ja loomatoidu oli häwitanud, ning 
kurnanud põllupinna, nii et kunstrammu 
tarwitamine äärmiselt tarwilik oli. 
Selleks mobiliseeris Eesti pank suure 
summa raha õige raskel ajal ja 
see summa ulatas ligi 400 miljonini. 
Peab ütlema, et see panga poolt 
wõrdlemisi suur jõupingutus oli ja 
liialdamata wõib tõendada, kui seda jõu
pingutust ei oleks tarwis olnud, siis oleks 
läinud sügisel see pinewolek ära jäänud. 

Teisest küljest oli aga äärmiselt tar
wilik põllumajandust aidata, sellepärast 
tuli lahtiste silmadega raskustele wastu 
minna ja need laenud anti wälja. 

Nüüd tuleb järgmine kewadine hoo
aeg ja küsimus on, kas meil wõimalik 
on jälle uusi laenusid anda wõi mitte. 
Põllutööministeeriumi poolt on soowi-
a wald us esitatud, et ka käesolewal aas
tal tuleb kunstrammu ja seemnewilja 
muretsemist kuidagi wõimaldada. Seisu
kord on aga niisugune, et teist korda, 
kui esimene summa tagasi ei tule, niisu
gust suminat mobiliseerida wõimalik ei 
ole. (M. M a r t i n s o n , poi:: S e e m n e 
p e ä l e ei o l e t a r w i s n i i p a l j u , 
a i n u l t k u n s t s õ n n i k u p e ä l e.) 
Siiski ma kardan, et wabalt käsutada 
olewatest summadest wähe on, sest peale 
nende tuleb weel palju teisi põlluma
janduse tarwidusi rahuldada, kuid pangal 
ei ole tagawaraks summasid, et ta wõiks 
juba wäljaantud üldlaenu summat tõsta. 
Siiski otsustati: põllumajanduse üld
summa ei tohiks wäheneda. Koik need 
summad, mis tagasi maksetud peawad 

10* 
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saama, lähewad otsekohe põllumajanduse 
heaks ringkäiku ja laenatakse käesole
wal kewadel uuesti wälja. Sellepärast 
on Wabariigi Walitsuse seisukoht järg
mine: Kui üldine pikendus antakse, siis, 
arwatawasti, üldse laenusid tagasi ei 
makseta, sel kewadel summasid sisse ei 
tule ja uute laenude andmine muutuks 
wõimatuks. Harilikult arwatakse, et 
seemnelaen peab end tingimata juba sü
gisel ära tasuma. Samuti tõendatakse 
ka kunstrammu suhtes, et seal laen end 
enam-wähem warsti ära tasub. Kõige 
kiiremalt tasub end ära jõutoidu laen. 
Sellest laenust on ka umbes pool ära ta
sutud. Kuna laenu tähtaeg pikem on 
olnud, kui tähendatud tasuwuse tähtajad, 
siis on Walitsuse seisukoht, et laenude 
üldist pikendust wõimalik enam anda ei 
ole, kuid sellega ei ole öeldud, et üksi
kuid asjaolusid arwesse ei wõeta. Neil 
päewil oli, wististi, kui ma ei eksi, Jõ-
gewa põllupidajate poolt märgukiri saa
detud, et neil näiteks mitmesugused 
ikaldused ja õnnetused olnud, mille läbi 
laenudetasumine raskendatud. Nende 
põllupidajate laenu pikendati. Waba
riigi Walitsuse seisukoht on niisugune, et 
kus laenude mittetasumiseks mingisugu
seid põhjendusi ette tuuakse, kus tõesti 
mõne erilise põhjuse — kas ikalduse, 
õnnetuse, — pärast laenu tasumine wõi
malik ei ole, seal wõib laenu sissenõud
mise tähtaega pikendada, ilma et selleks 
üldisi määrusi tuleks wälja anda. Wii
masel juhtumisel hoiaksid wast ka need, 
kel laenude maksmine wõimalik, maks
misest eemale, mida praegusel ajal soo
witawaks ei saa pidada. 

7. L. JohansorTi, (Ärupärimise-
A. Jõeäärne ja J. ettepaneku tekst: 
Wõimana arupä- „Liig sagedaks 
rimise-ettepanek on muutunud juhtumi-
Wabariigi Walit- sed, kus riigi maapa-
susele riigi maa- randustöödel töölis-

parandustöödel tele töötasu wälja 
töölistele töötasu maksmata jäetakse. 
wälja maksmata Nii — Saaremaal, mille 

jätmise asjus. kohta Riigikogus kü
simine esitati, ja mu
jal. 

Käesolewal korral puudutab arupäri
mine üht sarnast järjekorralist juhtumist, 
seekord Läänemaal. 

1924. a. suwel kaewati Läänemaal, 
Jõgisoo wallas, Patsu soos 6 kraawi, 
pikkusega ligi 25 wersta. Tööl oli 

100—300 töölist. Selle töö olid põllutöö-
ministeeriumist oma peale wõtnud ette
wõtead Anatoli Adt ja William Örtendahl. 
Esimene neist on põgenud wäljamaale, 
teine on maksujõetuks kuulutatud. Töö
lised on ilma töötasuta jäänud töö eest, 
mis tehtud 8. oktoobrist kunni 15. no-
wembrini 1924. a. Kogu saamatajäänud 
tööde raha on arwatud 943.684 marga 
peale, millest tuleks töölistele tööde eest 
542.467 marka, kohalikkudelt kaupmees
telt ja rahwalt töö ajal töölistele wõetud 
toiduainete eest 401.217 marka. Põllu
tööministeeriumi poolt on töölistele an
tud 100.000 marka, nii jääb saamata weel 
843.684 marka. 

Tahtes tööd tähtajaks, 15. nowembriks 
lõpetada, töötasid töölised kõige raske
mate tingimustega: Nowembrikuul, kus 
kõik kohad wett täis olid, kaewasid töö
lised maapinda wee alt. Kuna kraawi-
töös on harilikult kõige kehwemad töö
liste seast, siis tundub neile ligi kahe kuu 
palga maksmata jätmine häwitawa hoo
bina. Töötasu ootasid töölised koha peal 
kaks nädalat, ilma rahata, leiwata. Neil 
tuli müüa oma wiimased riided ja jala
nõud söögi eest. Ka mõjub 400.000 
marga kadumaininek ümbruskonna maa-
elanikkudele majapidamise peale rusu
walt, kuna siin tegemist on kehwade ini
mestega. 

25. nowembril läinud aastal pöörasid 
töölised, et töötasu kätte saada, töö- ja 
hoolekande- ja põllutööministeeriumi 
poole. 

Kuid selle peale waatama olewat 
peale 1. detsembrit kautsjon kaasette-
wõtjale W. ÖrtendahTile wälja maksetud. 

Kuna sarnaste juhtumiste läbi tööliste, 
seega meie rahwa raha ära wiiakse, 
rahwa, tööliste seisukorda halwenda-
takse, põhjendatud üldist nurinat ellu 
kutsutaks, siis pöörame Wabariigi Wa
litsuse poole järgmiste küsimustega: 

1) Mis põhjustel maksis põllutöömi
nisteerium _ ettewõteale kautsjoni wälja? 

2) Kas wõeti wiimased tööd wastu 
akti järgi, wõi makseti raha wälja enne 
akti kokkuseadmist? 

3) Kas on Anatoli Adfile mõne amet
konna poolt antud tunnistus, et tema 
wäljamaale sõiduks takistusi ei ole? 

4) Kas ja missugusel teel tahab Waba
riigi Walitsus riiklikkudel maaparandus» 
töödel töötasust ilmajäänud töölisi ra
huldada? 
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5) Missuguseid tagatisi kawatseb 
Wabariigi Walitsus selleks nõuda, et 
edaspidi sarnased wäärnähtused enam ei 
korduks? 
Tallinnas, 20. jaanuaril 1925. a. 

L. Johanson. 
A. Jõeäär. 
J. Woiman.") 

L. J o h a n s o n (sd.): Austatud Riigi
kogu liikmed! Kõigile neile hädadele, 
mille all praegusel silmapilgul töölised 
kannatama peawad, on wiimasel ajal 
seltsinud uus häda, nimelt see, et töölis
tele jäetakse nende töötasu wälja maks
mata. Seda on sündinud wäga paljudes, 
terwes reas ettewõtetes. Kuid kahjuks 
on see ka ulatanud riigi ettewõtete juurde. 
Terwe rea riigi poolt ettewõetud maa
parandustööde juures on tööliste palgad 
wälja maksmata jäetud, mitte ühele, ka
hele, waid sadadele töölistele. Nii on sün
dinud näiteks Saaremaal, kuid seda küsi
must on siin juba teiste poolt puuduta
tud. Eriti suur summa on wälja maks
mata jäetud Lääne maakonnas, Jõgisoo 
wallas, Patsu maaparandustööde juures, 
kus töölistele terwelt kahe kuu palk 
wälja maksmata on jäetud 542.467 marga 
suuruses. Peale selle weel kohalikkudele 
elanikkudele nende käest wõetud toidu
moona ja muude tarbeasjade eest on 
wälja maksmata jäänud 401.217 marka. 
Tähendab kokku ligi miljon marka. Töö
lised neid töid tehes arwasid, et siin te
gemist on riigi töödega ja oletasid, kui 
palka ei saada otsekohe wälja maksta, 
siis seda ikkagi maksmata ei jäeta. Sa
mas arwamises olid ka kohalikud elani
kud. Töölised on perekonnainimesed, 
nende keskmine palk teeb päewas wälja 
175 marka. Kujutage ette, mis tähendab 
töölisele see, kui temale kahe kuu palk 
wälja maksmata jäetakse, mis tähendab 
see sarnasele waesele töölise perekon
nale?! Aga mis tähendab see ka waes
tele elanikkudele, kui nende käest toidu
moona ostetakse, raha aga wälja maks
mata jäetakse?! Need waesed maaela
nikud, kel hädawaewalt on midagi müüa 
ja kes waewalt midagi müüa saawad, 
peawad nüüd kannatama. Need tööd olid 
wälja antud üksikutele ettewõtjatele. 
Kui oleks ainult üks niisugune juhtumine 
olnud, kus töölistele palgad wälja maks
mata jäetakse, siis oleks wõinud öelda, 
et siin juhtumisega tegemist. Kuid kui 
see wäärnähtus kordub, siis peab ütlema, 

et selle juures süüdi on ka põllutööminis
teerium. Kui terwe rida niisuguseid 
wäärnähtusi aasta jooksul esile tuleb, 
siis wõib ainult üht oletada, süüdi on 
põllutööministeeriumi puudulikud korral
dused, ja tagajärg on see, et põllutöömi
nisteerium peab niisuguste wäärnähtuste 
eest täiel määral wastutust kandma. 
Põllutööministeeriumile on eelarwe kor
ras suured summad, umbes 30 miljonit 
marka maaparanduse töödeks antud ja 
meie nõuame, et tema need maaparan
duse tööd k o r r a l i k u l t lõpule wiiks. 
Selle ,,korralikkuse" all ei mõtle meie ai
nult seda, et kraaw kaewatakse, waid ka 
seda, et need inimesed, kes seal juures 
tööd teewad, oma töötasu kätte saaksid. 
Mitte ainult see ei seisa riigi huwides, et 
kraaw kaewatakse, waid riigi huwides 
seisab ka see, et meie kodanikka ei wa
rastata ega paljaks rööwita. Kuid terwe 
rida wargusi ja rööwhnisi on nende riigi 
tööde juures läinud aasta jooksul toime 
pandud. Need on wäärnähtused, mida 
ametkondade tööde juures lubada ei wõi. 
Mina süüdistan nende nähtuste juures 
täiel määral meie põllutööministeeriumi, 
kes ei ole niisuguseid korraldusi maksma 
pannud, tagatisi wõtnud selleks, et sar
naseid wäärnähtusi ette ei tuleks. Siis, 
wõib olla, oleks wabandawaid põhjusi 
olnud, kui üks niisugune juhus oleks ette 
tulnud, kuid nüüd oli neid terwe rida. 
Aga, mis nüüd weel seletatakse. 25. no
wembril läinud aastal olnud töölised 
põllutöö- ja töö- ja hoolekandeministee-
riumis selle iile kaebamas, et neile ei ole
wat palkasid kätte maksetud, neil ole
wat selle läbi ligi 1 miljon marka kaduma 
läinud. Kuid selle peale waatamata ole
wat kautsjon, mis küll täiel määral ei 
oleks tööliste töötasu katnud, wälja mak
setud teisele kaasettewõtjale ja teine 
ettewõtja on wäljamaale läinud. Siin 
tõuseb ka küsimus, kuidas sai see ini
mene wäljamaale, kust sai ta wälispassi 
ja need tunnistused wäljamaale sõiduks, 
et tal sõiduks mingisuguseid takistusi ei 
ole, mida ikka wäljamaale reisimise puhul 
nõutakse. See küsimus nõuab ka selget 
wastust meie Wabariigi Walitsuselt. Kui 
põllutööministeerium leiab, et ta ei suuda 
mitte korraldada maaparandustöid nõnda, 
et selle all meie rahwas ei kannataks ja 
teda ei warastataks, siis tuleb lõpp teha 
sellele ja anda riiklikud maaparandus-
tööd neile, kellel on kinniswarad, ja siis 
töölised wõiksid wähemalt kindlad olla, 
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et nad oma palgad kätte saawad ka kohtu 
teel. Ka siin on kohtuotsus olemas, kuid 
kõige selle peale waatamata ei saa raha 
kätte, sest inimene on lastud wäljamaale 
põgeneda meie rahwa rahaga. Wiimasel 
ajal räägitakse meil riikliku propaganda 
tähtsusest, aga kuidas ligineda siin riik
liku propagandaga nendele inimestele, kes 
on aasta läbi kraawis wee sees tööd tei
nud, keskmiselt 175 marka päewas palka 
saanud ja kelle töötasu on kaotsi läinud. 
Lihtinimene jätab täie õigusega aruta
mata need peened niidid, mille alusel on 
sõlmitud ametkonna ja ettewõtja wahe-
lised. lepingud. Need jääwad täiesti tä
hele panemata lihtinimese juures, kes 
seal tööd tegi, ta teab ainult ühte, et see 
oli riigi töö, mis ta tegi ja mille eest tema 
töötasu wälja maksmata jäeti. Mis siis 
kõneleda riiklikust propagandast ini
meste juures, kes oma raske töö eest, mis 
riigile tehtud, töötasust, igaühel üle 10 
tuhande marga, ilma on pidanud jääma. 
Siin kõneleda weel riiklikust propagan
dast oleks kõigesuurem kahekeelsus. 
Sellepärast arwan ma, et põllutööminis
ter peab wastust andma järgmiste küsi
miste peale: 1) Mis põhjustel maksis 
põllutööministeerium ettewõteale kauts
joni wälja? 2) Kas wõeti wiimased tööd 
wastu aktide järgi, wõi makseti raha 
wälja enne akti kokkuseadmist? 3) Kas 
on Anatoli Adfile mõne ametkonna poolt 
antud tunnistus, et tema wäljamaale sõi
duks takistusi ei ole? 4) Kas ja missu
gusel teel tahab Wabariigi Walitsus riik
likkudel maaparandustöödel töötasust il
majäänud töölisi rahuldada? 5) Missugu
seid tagatisi kawatseb Wabariigi Walit
sus selleks nõuda, et edaspidi sarnased 
wäärnähtused enam ei korduks? 

Mina olen öelnud, et mina isiklikult 
süüdistan põllutööministeeriumi, et ta 
korraldused puudulikud olid ja wasta-
waid tagatisi ei nõudnud, ja arwan, et 
seda arupärimist ka kõik need toetawad, 
kes asjasse selgust soowiwad. Kui aga 
see arupärimine tagasi lükatakse, siis 
jääb minu süüdistus põllutööministeeriumi 
wastu täiel määral püsima ja ma usun, 
et see ka põllutööministeeriumile soowi
taw on, kui ta selles küsimuses wõib se
letust anda. 

J u h a t a j a J. T õ n i s s o n : ( H ä ä 
l e t a t a k s e . ) Arupärimise-ettepanekut 
toetawad 37 Riigikogu liiget, s e e g a 
on a r u p ä r i m i n e w a s t u w õ e t u d . 

8. Läbirääkimised M, L a a r m a n 
Wabariigi Walit- (põl.): Lugupeetud 
suse wastamise Riigikogu liikmed! 

puhul M. Laar- Mitmesuguste õnne
mäng, J. Nuufi ja tuste ja juhtumiste 

K. Tonkinana tagajärjel on wii-
arupärimise peale maste aastate, ma 

põllupidajatele ütlen wiimase kümne 
elukorterite ehi- aasta jooksul meie 

tuslaenude mitte- kodumaal hulk elu-
wäljaandmise maju maal häwine-

asjas. nud. Wäike osa 
majaomanikkudest on 

nõnda õnnelik olnud, et peawarju jälle 
üles on jõudnud ehitada, suur hulk on 
aga pidanud ehitusmõttest loobuma ja 
ajutistes hädahoonetes peawarju otsima. 
See on ka loomulik. Kalli ja rahawaese 
aja pärast tuli seda teha. 

Et sarnaste raske saatuse osaliste 
seisukorda pisut kergendada ja neile 
abiks olla eluhoonete ülesehitamisel, 
wõttis minewal aastal Riigikogu riigi eel-
arwesse ülesse wõrdlemisi wäikese sum
makese, nimelt 25 miljonit marka, mis 
minema pidi ehituslaenuks niisugustele 
põllumeestele. Wabariigi Walitsus pidi 
wälja töötama määrused, mille alusel see 
laenusummake elumajade ehitamiseks 
pidi wälja antama . 

Mitmed ja mitmed hädalised, eriti 
sarnased, kelle peawari ühes seesolewa 
warandusega tuleroaks saanud, kuuldes 
sellest Riigikogu otsusest, rõõmustasid 
lootes osakese laenusummast endale 
saada uue elumaja ehitamiseks. Mitmed 
asusid hea lootuse peale isegi ehitusele, 
wõttes ajutiseks erapankadest hinge 
hinna eest selleks otstarbeks laenusid. 
Kuid palwete ja ootamise peale waata
mata ei arwanud endine walitsus ja en
dine rahaminister tarwilikuks ehitus
laenude wäljaandmise asjus põllumees
tele sammukestki wastu astuda, ega sel
leks ka isegi määrusi wälja töötada. Nii 
möödus läinud aasta ja laenud jäidki 
wälja andmata. 

Kuna Walitsuse liikmed ometi riigi 
esimesed kodanikud on, kes esimestena 
peaksid riigi seadusi täitma, äratas see 
maal kodanikkude hulgas imestust ja 
osalt ka wõõrastust, et eelarwe selle osa 
suhtes, eelarwe on ju üks tähtsam sea
duse akt, walitsus selle osa täitmise peale 
ei mõelnud. Põllumeeste rühma liikmed, 
kelle poole nende walijad selle laenu as
jus pööranud, tahtsid endisele walitsu
sed wõimalust anda teatawaks teha need 
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põhjused, miks walitsus laenude wälja
andmiseast keeldunud ja esitasid sellepä
rast 10. detsembrist läinud aastal selle
kohase arupärimise. Mõni aeg peale aru
pärimise lahkus aga endine walitsus ame
tist, aset andes enda järeltulijale ja aru
pärimine jäi tema poolt wastamata. Uue 
Wabariigi Walitsuse rahaministri suust 
kuulsime nüüd oodatud wastuse. Kahjuks 
pidid arupärijad aga tunnistama, et see 
wastus neid rahuldada ei suutnud ja ni
melt järgmistel põhjustel: 1) arupärija-
tel oli härra rahaministri wastust kuula
tes tunne, nagu ei oleks Wabariigi Wa-
litsusel teada, kui suur ja tungiw tarwi
dus maal ehituslaenude järele olemas ja 
kui suure põnewusega laenude wälja
andisast oodatakse. Seda tunnet tekitas 
eriti see asjaolu, et härra rahaminister 
ainsa sõnagagi ei puudutanud arupäri-
jate esimest küsimust: k a s on W a 
b a r i i g i W a 1 i t s u s e 1 t e a d a , e t 
p õ l l u m e e s t e l e h i t u s l a e n u d e 
j ä r e l e t u n g i w t a r w i d u s õ l e 
ni a s. Ja just selle küsimise peale oleks 
ka praegune rahaminister wastata wõi
nud, kui tal tahtmist oleks olnud te
maga lähemalt tutwuneda, kuna ta 
muude küsimiste peale loomulikult wõis 
öelda, et endine rahaminister ja en
dine walitsus olid need, kelle ajal aru
pärimises tähendatud asjaolud sündisid. 
Mitte kaua pärast seda, see oli enne jõu-
luid. ilmus ühes pealinna ajalehes wäi
kene kirjutus, nimelt: „Põllumees ja wõ
lad/' See oli nimelt „Waba Maa's" 
nr. 292. Seal awaldati järgmist arwa
mist: „Maa põllumehed suures enamu
ses aga ei taha laenu teha, pealegi weel 
riiklikku, sest ta tuleb ju maksta ja kes 
teab, missugused aastad siis on. Parem 
juba nüüd, kus wiljakas aasta ja wõi hin
nad kõrged, korraga suured maksud 
wõtta ja nii omal jõul asjast üle saada. 
Nii on käesolewal sügisel mitmed waliad 
juba Walitsuse poolt lubatud riiklikust 
laenust end lahti öelnud jne. Niisugune 
rahwa poliitilise ilmawaate terwene-
niine on parem pant meie riikliku ise
seiswuse kindlustamiseks." 

Mulle wähemalt jäi härra rahaministri 
seletusi kuuldes sarnane mulje, nagu oleks 
temagi arwamine põllumeestele anta-
wate ehituslaenude küsimuses pea sama
sugune. Kui suur aga tarwidus üksiku
tel juhtumistel ehituslaenude järele, sel
leks luban endale siinkohal ühe wäikese 
näite tuua: 1923. a. kewadel põlesid 

päise-päewa ajal, Pornuse wallas Ägla 
talu hooned maha. Tulehakatus oli pool 
wersta eemal olewast mõisa asundusest. 
Suure tuule ja kuiwa ilmaga lagunes tuli 
ruttu laiali. Aida küljest, mis sees olewa 
wilja, põllumajanduslikkude masinate ja 
muu kraamiga ära põles, hakkas tuli elu
maja ja rehe külge. Abi ei olnud nii 
ruttu lähedal ja peremees katsus lauta ja 
talli päästa ja sellepärast ei saanud pe
remees põlewast elumajast midagi päästa 
ning ta warandus jäi täielikult sinna 
sisse. Tunnen Ägla talu peremees Jer-
rnokow'i mõnda aega. Ta on hoolas ja 
edasipüüdja põllumees ja sellepärast oli 
ta suutnud oma wäheldase talu eeskuju
likku korda seada. Tema elumaja o'i 
wäga heas korras ning temal olid muret
setud uuema aja põllutööriistad, masi
nad jne. Tulekahju wõttis aga edasi
püüdjalt peremehelt põhja alt täiesti ära, 
sest wallakassast saadud õige wäikese 
summaga, 80.000 margaga ei saanud õieti 
midagi peale hakata. Meie teame, et 
maal walla tulekassad ei ole suutnud 
margakursi wankumise tagajärjel end nii 
reguleerida, et nad enam-wähem korra
liku summa wõiksid wälja maksta ja sel
lepärast tulewad seal alati ette kõiksu
gused wiiwitusea ja sekeldused. Sellest 
siis tuli ka nimetatud peremehel ja ka 
teistel põllumeestel, et tulekassast lõp
mata wäikene sumina saadakse, millest 
uute hoonete ülesehitamiseks ei jätku. 

(Sekretääri koliale asub abisekretäär 
J. Holberg.) 

Nüüd on nimetatud põllumees, kui ka 
teised tema sarnased hädas. Jermakow 
on mitmele poole pööranud palwega abi
saamiseks, kuid see on senniajani wõi
mata olnud. Uuel aastal ilmus ajalehes 
sõnum, et abitarwitajatele antakse abi 
töö-hoolekandeministeeriumist laenu näol. 
Ka sinna poole on ta pööranud, kuid as
jata. Ta kirjutas isiklikult mulle kirja, 
milles muuseas järgmist ütleb: „kui saak
sin teateid, kui kaugel laenu asi weel on. 
lioiu-laenuühisus pikendas wõlga 1. märt
sini 75.000.— Eesti pank pikendas juu
nini 54.000.—, erawõlga niisama palju." 
— Ma tõin selle näite illustreerimiseks, 
missugune tarwidus maal ehituslaenu jä
rel olemas. Üle maa on Jermakow'i tao
lisi wäga palju, kes tule wõi muu õnne
tuse läbi oma peawarju on kaotanud. 
Meie arwates oleks pidanud Wabariigi 
Walitsus sarnaseid hädasid tundma ja 
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riikliku laenu läbi, mis Riigikogu poolt 
selleks otstarbeks üles wõetud, abiks as
tuma. Meie arwates on see otse andeks-
andmata, et selle asjaga nii kaua on wii-
witatud. 

Teiseks awaldas härra rahaminister 
arwamist, et Riigikogu ainult neil juhtu
mistel krediiti wõib määrata, kui kredii
tidele wastawad sissetulekuallikad on 
leitud. Mina ei hakka selle wäite wastu 
waidlema, aga mulle paistab imelik, et 
seda põhimõtet endine rahaminister ai
nult põllumajanduslikkude laenude juures 
on arwanud heaks meeles pidada, mujal 
aga mitte. Meie mäletame wäga selgesti, 
kuidas minewal aastal Riigikogu poolt 
mitmed summad riigi eelarwesse wõeti 
tema oma algatusel ja need makseti ka 
wälja. Nii määrati kaunis tuntawad 
summad isegi teatritele jne. Ka need 
summad makseti wälja. Seal ei arwatud 
heaks küsida, kust kohalt neile sissetu
lekud tulewad. Samuti makseti wälja ka 
need summad, mis linnadele ehituslae
nudeks olid määratud, ja need summad 
olid õige suured. A i n u l t s e l l e 
s u m m a j u u r e s , a i n u l t s e l l e 25. 
m i l j o n i j u u r e s a r w a s r a h a m i -
n i s t e r h e a k s s e d a m e e l d e t u 
l e t a d a . Mu härrad, iga üleswõetud 
krediidi juures peab ometi ka sissetule
kuallikas olema. Ma mäletan, et meie 
oleme seadusi wastu wõtnud, kus meile 
meeldegi ei ole tulnud arutama hakata, 
et selle juures ka sissetulekuallikad ole
mas on. Just sellepärast kriipsutan weel 
kord alla, et meile paistab see wäga ime
lik, et just sarnase wäikese summakese 
juures seda on tehtud. Meie arwamise 
järele oleks pidanud rahaminister kõigil 
pool tarwitama ühetaolist mõõdupuud. 
Meile aga paistab, et siin teistsugused 
asjaolud aluseks on olnud, mispärast põl
lumeestele ehituslaen wälja andmata on 
jäänud. Härra Jõeäär tähendas natukese 
aja eest, et Wabariigi Walitsus teatawa
t a kordadel Riigikogu soowe ignoreerib. 
Ja minule paistab, et on põhjust arwata, 
et tema siingi on seda teinud. Kuna Wa
bariigi Walitsuse poolt põllumajanduslik
kude laenu summa tänawuse aasta peale 
üle olla kantud, siis minu arwates ei 
wõiks rahaministeeriumil küll mitte palju 
raskusi ega takistusi olla, waid kui tal 
tahtmist oleks, wrõiks tema määruste 
wäljatöötamisele asuda. 

Lõpuks tahaksin paar sõna öelda 
härra rahaministri seisukoha üle, nimelt 

kellele mõeldakse wälja anda ehitus
laenu, see on 25 miljonit marka. Tema 
seletuse järele tuleks wälja anda esime
ses järjekorras neile, kelle hooned tule
kahju wõi mõne muu õnnetuse korral 
hukkunud, teises järjekorras tööliste elu
korterite ehitamiseks ja kolmandas järje
korras, kui sellest summast jätkub maale 
eeskujulikkude elumajade sisseseadmi
seks. Mul tekib kahtlus, kas härra ra
haminister elukorterite küsimust maal tõ
siselt on wõtnud, kui tema arwab, et 25. 
miljoni margaga ehituse asjas nii kau
gele jõutakse. Mina julgen oletada, et 
see summakene 25 miljonit marka on 
nagu tilk kuuma kiwi peale. Kui tahe
taks ainult tuleõnnetuste kordadel abi, 
siis ammugi ei jätkuks sest summast töö
liste majade ehitamiseks. Minu teada on 
õieti wähesed kohad, kus põllumajapida-
rniste juures on töölistel majad, waid seal 
on enamasti ikka nii, et üheskoos ela
takse. Ammugi aga ei jätkuks sellest 
summast eeskujulikkude elumajade ehita
miseks. Kuiwõrd halwad on maal korte
riolud, selle üle soowitaksin mina neile, 
keda see asi huwitama peaks, ühte kirja
tööd, mida lugupeetud rkl. härra Martna 
1916. aastal on ilmutanud. See raamat 
kannab pealkirja ,,Külast". Ja ta annab 
muuseas kujuka pildi, nimelt selle raa
matu peatükk II kirjeldab wäga kujukalt, 
kuidas mõnekümne aasta eest Läänemaal 
ja Põhja-Pärnumaal elati ja kuidas seal 
praegu elatakse. Selle peatüki lõpul üt
leb härra Martna, et: „Üldiselt ei ole olud 
minu kodukohas mitte palju muutunud. 
Aga naabruses on külasid, kus neidki pa
randusi teoks pole tehtud, kus elutingi
mused peaaegu alles niisamasugused, 
nagu 45. aasta eest." Siin on härra 
Martha maalinud niisuguse pildi, kuidas 
elutingimised mitte olla ei tohiks. Ja sel
lepärast, kui seda härra Martna kirjatööd 
meelde tuletada, ja minul isiklikult on 
wõimalus olnud näha neid olusid, uimelt 
Põhja-Pärnumaal, siis mina kahtlen, kas 
selle 25 miljoni margaga wõib nii palju 
ette wõtta, nagu härra rahaminister siin 
seletas. Minul oleks austatud Riigikogu 
liigetele lõpuks tähendada, et meie ees
olewa arupärimise esitamisega Riigikogu 
soowi oleme silmas pidanud, et kiiren
dada teatud ehituslaenu wäljaandmist. 
Mina julgen sellepärast loota, et Riigi
kogu wastu wõtab selle wäikse soowi-
awalduse, mis on järgmine: „Riigikogu. 
ära kuulates Wabariigi Walitsuse was-
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tüse M. Laarmarri, J. Nuut'i ja K. Tonk
inana arupärimise peale põllupidajateele 
elukorterite ehituslaenude mittewäljaand-
mise asjas, awaldab soowi, et Wabariigi 
Walitsus lähemal ajal wälja töötaks mää
rused nende laenude kohta ja nende alu
sel algaks põllumajanduslikkude ehitus
laenude wäljaandmise" 

J u h a t a j a J. T õ n i s s o n : Riigi
kogu liikme Laarman'i poolt on esitatud 
ülemi.ieku-wormel. Kas soowitakse selle 
ettelugemist? ( H ü ü d e d : P a l u m e 
w e e l k o r d ! ) Ülemineku-wormel on 
järgmine: „Riigikogu, ära kuulates Wa
bariigi Walitsuse wastuse M. Laarman'i, 
J. Nuufi ja K. Tonkmaifi arupärimise 
peale põllupidajatele elukorterite ehitus
laenude mittewäljaandmise asjas, awal
dab soowi, et Wabariigi Walitsus lähe
mal ajal wälja töötaks määrused nende 
laenude kohta ja nende alusel algaks põl
lumajanduslikkude ehituslaenude wälja-
andrnist." ( H ä ä l e t a t a k s e . ) N ä h 
t a w a e n a ni u s e g a on ü l e m i -
n e k u-w o r m e i w a s t u w õ e t u d. 

9. Riigiteenistuse R e d a k t s i o o n i 
seaduse osalise k o m m i s j o n i a r u -
maksmapanemise a n d j a O. G u s -
seadus — redakt- t a w s o n k a n n a b 

sioon. e t t e j a n ä h t a w a 
e n a m u s e g a w õ e 

t a k s e w a s t u r e d a k t s i o o n i 
k o m m i s j o n i e t t e p a n e k . 

Redaktsiooni kommisjon paneb Riigi
kogule ette wastu wõtta ,,Riigiteenistuse 
seaduse osalise maksmapanemise seä
duse" lõpulik redaktsioon Riigikogu poolt 
kolmanda! lugemisel wastuwõetud kujul 
ilma muudatusteta. 

10. Riigiasutuste R e d a k t s i o o n i 
töö koondamise k o m m i s j o n i a r u -
seadus—redakt- a n d j a O. G u s t a w -

sioon. s o n k a n n a b e t t e 
j a n ä h t a w a e n a -

in u s e g a w õ e t a k s e w a s t u r e 
d a k t s i o o n i k o m m i s j o n i e t t e -
p a n e k . 

Redaktsiooni kommisjon paneb Riigi
kogule ette wastu wõtta „Riigiasutuste 
töö koondamise seaduse" lõpulik redakt
sioon Riigikogu poolt kolmandal lugemi
sel wastuwõetud kujul ühes järgmiste 
muudatustega: 

1. § 1.: Riigiasutuste töö koondamise 
ja kulude kokkuhoidmise otstarbel, p. o. 

t ö ö koondamiseks ja kulude 
kokkuhoidmiseks. 

J u h a t a j a J. T õ n i s s o n : Wõib 
olla tuleb järgmise päewakorra-punkti juu
res pikemaid waidlusi, sellepärast kuu
lutan weerandtunnilise waheaja. 

Waheaeg algab kell 11.55 min. 

Pärast waheaega jätkub koosolek kell 
12.25 min. 

Koosolekut juhatab esimees J. Tõnis
son. 

Sekretääri kohal abisekretäär J. Hol
berg. 

J u h a t a j a J. T õ n i s s o n : Riigi
kogu koosolek kestab edasi. 

11. Riigi 1925. aasta K. T o n k m a n 
eelarwe — I luge- (põl.): Austatud 

misel. Riigikogu liikmed! 
Riigi eelarwe on 

üks tähtsam osa seadusandlikus töös. Ta 
määrab ära need sihtjooned, kuidas ka-
watsetakse riiki walitseda ja riigi majan
dust juhtida. Riigi eelarwe arutamise 
puhul seisame meie kui werstaposti juu
res, millele numbrid peale kirjutatud on, 
et teada saada, kui kaugele meie oleme 
jõudnud ja kui kaugele teatud sihtjoonte 
kättesaamiseks jõudma peame. Tagasi-
waade ei anna meile aga mitte kõigepa-
remat pilti, ta on selle poolest halwem, 
et läinud aastal Wabariigi Walitsus ei 
teostanud kõiki neid osasid, mis Riigi
kogu oli määranud, teises kohas tegi 
jälle ülekulutusi. Tähendab, Wabariigi 
Walitsus ei pannud seadusandlikku korda 
tähele, waid läks temast mööda. Uue 
Walitsuse moodustamisel räägiti wäga 
palju sellest, et uus walitsus tahab uut 
majanduspoliitikat alata ja sellel alal uut 
korda riigis luua. Üldse pidi uus walit
sus wäga palju ära tegema, kuid lõppude
lõpuks tuleb wälja, et sõnad jäid ainult 
sõnadeks ja tegudega kuigi kaugele ei 
jõutud. (0. G u s t a w s o n, is.: P õ l l u 
m e e s t e k a l e n d r i j ä r e l e t u l e b 
s e e k ü l l n i i w ä l j a . ) Isesotside ka
lendri järele tuleb seesama wälja. Eel-
arwe-osade täitmine mõnes osas, eriti 
just see, mis põllumajanduse kohta täh
tis, jäeti kohe kõrwale ja öeldi — raha ei 
ole. (M. J u h k a m , töer.: Ei o l e 
t õ s i ! ) 

(Koosolekut hakkab juhatama abiesi
mees M. Martna. 
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Muus osas tehti aga ülekulutusi. See 
oli ometi lubamatu, mispärast Wabariigi 
Walitsus seda ei oleks tohtinud teha. 
Riigi eelarwe määrab kindlaks kulud, 
mida walitsus kulutada wõib, nii riigi wa-
litsemise kui ka riigi majanduspoliitika 
juhtimises. Ühtlasi määratakse ka sea
dusandlikus korras tulud kindlaks, mis 
kawatsetakse sisse wõtta. (L. J o h a n 
son , sd.: J a m i l l e s t t u l e b p ä r a s t 
ü l e k u l u t u s i t e*h a.) Riigi eelarwe 
määrab kindlaks maksud, määrates üht
lasi ka seda kindlaks, kust raha kawat
setakse sisse wõtta. Sellepärast on ka 
arusaadaw, et riigi eelarwe juures wäga 
palju sõna wõtawad rühmade - esitajad, 
.samuti ka Riigikogu liikmed, awaldades 
rühma kui ka oma eriarwamisi ja teewad 
seda täie õigusega, sest riigi eelarwe aru
tamine on lõpmata tähtis ja eriti just 
meie juures, kes meie alles noor riik 
oleme, kus teatud traditsioonid weel 
wälja kujunemas. Poliitiliste erakondade 
seisukohti ja kõnesid kuulates selgub, et 
nad wäga palju üksteisest lahku lähewad 
ja'seda ka täiesti arusaadawalt, sest igal 
rühmal on ju oma majanduslikud ja po
liitilised seisukohad ja igaüks püüab oma 
seisukohti kaitsta, missuguse programmi 
alusel tema tööle on asunud. Selle juu
res paistab wälja üks asi, et maa ja linna 
huwid üksteise wastu wäga tugewasti 
põrkawad. Maa on senni kaotaja, linn 
aga wõitja olnud. (J. P u s k a r , is.: 
K e s t e g i , i s e t e g i . ) Lubage, ma lä
hen ka selle juurde. Kui meie oma rahwa 
koosseisu ja rahwa elamiskohti waa
tame, kus kohas rahwas rohkem elab, 
siis selgub statistiliste andmete järele, et 
linnas elab umbes 20—25%, maal aga 
75%. Meie Riigikogu koosseis wõi ük
sikute rühmade waatepunktid peaksid 
just samasugused olema, et 25% esitaks 
waateid, mis üldse linnade huwides sei
sab, 75% neid waateid, mis maa huwides 
seisab. Kes maad harib ja maast midagj 
tahab saada, ei saa teistmoodi põldu ha
rida, nagu ikka põldu haritakse, kuulugu 
tema missugusesse erakonda tahes, olgu ta 
põllumees, iseseisew sotsialist wõi töö-
erakondlane. Ei saa ka kuidagi moodi 
mõni poliitiline partei ilmastikku oma 
tahtmise järele muuta. Olud on just ühed 
ja needsamad. Kui waatame asja sellest 
waatepunktist, siis selgub, et rahwaesi-
tuse mõtteawaldused seda ei wäljenda, 
rnis tema wäljendama peaks. Kui waa
tame rahapoliitikat, siis selgub, et linna 

tööstus ja kaubandus on suurema osa ra
hast laenudena omale saanud, kuna 
maale on õige wähe järele jäänud. (M. 
J u h k a m , töer.: S e e on s e l l e p ä 
r a s t , e t t e i e w a l i t s e s i t e . ) Teil 
härra Juhkam, ei maksa kiidelda, sest 
teie minister oli esimene, kes põlluma
janduslikud krediidid sulgus. 

Linna kooliolud on praegu palju pare
mad kui maal. Maal on kooliolud tõesti 
halwas seisukorras ja seda sellepärast, 
et maale ei ole suudetud kõrgemaid 
koole awada, ja kuigi neid awada, siis 
nende ülewalpidamine on maal palju ras
kem, — sest laste korterite saamine on 
maal, kus suuremad koolid asuwad, palju 
raskem kui linnas. Linnas asuwad selle
pärast ka suuremad keskkoolid ja ülikoo
lid. Linna elanikkude seisukord on sel
lepärast palju kergem, et lapsed hõlpsa
mini ja kaugelt parematel tingimustel 
saawad koolis käia kui maal. Maalt on 
lapsi õige kulukas ja õige raske linna õp
pima saata, sest palju raskusi on ees, mis 
maainimesele lapse koolitamise kallimaks 
teewad, kui see linnades on. Edasi, senni 
on antud linnadele ehituslaenu, et korte-
rikriisi lahendada. Ma ei taha sellega 
öelda, et linnas korterikriis! ei oleks. Lin
nas on korterikriis, aga ka maal on kor
terikriis ja maa korterikriis annab ennast 
õige terawalt tunda. Aga mis tehti Wa
litsuse poolt sel alal? Eriti tööerakonna 
minister sulgus selle laenu, mis maa 
jaoks oli 1924. aasta eelarwe korras Rii
gikogu poolt määratud ja ei andnud seda 
wälja. Ei taha selle juures pikemalt pea
tada, sest et sellekohase arupärimise lä
birääkimistel kujutas härra Laarman seda 
seisukorda õige piltlikult ette, mille tõttu 
ka Riigikogu ühel häälel wastu wõttis 
soowiawalduse, et ehituslaen maale tu
leb kiires korras wälja anda. Aga ehi
tuslaenu küsimus on pärit juba eelmistest 
aastatest, ta on niisama wana kui meie 
riik. Kuid kellelgi ei ole tulnud meelde, 
et maale elukorterite ehitamiseks ka 
laenu tuleks anda. Missugust wõitlust 
tuli enne pidada 1924. aasta eelarwe juu
res, enne kui 25 miljonit lubati maale elu
korterite ehitamiseks. Waatamata selle 
peale, et Riigikogu selle summa eelarwe-
korras oli määranud, ei antud seda maale 
wälja, kuna aga ehituslaen linnadele 
siiski wälja anti. Siin oleks wõidud pro
portsionaalses korras ka linnade kredii
did sulguda ja osa ehituslaenu ometi 
maale wälja anda, aga seda ei tehtud, ta-
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liendab, et krediit suluti ainult maale, — 
mitte linnadele. See ei ole õige ja seda 
tuleb täiesti hukka mõista. 

Ühendusabinõud on linnades palju pa
remad kui maal. Linnade wahel on raud
teed, linnades on paremini postiolud kor
raldatud, linnades töötab post, telefon ja 
telegraaf paremini kui maal. Post tuuakse 
linnast igapäew kaks korda päewas 
katte, maal tuuakse aga kaks korda näda
las post ainult wallamaija, on ka kohti, 
kus post maal ainult üks kord nädalas 
kohale tuuakse. Kirju ja ajalehti, mis 
postiga tulewad, ei saadeta mitte koda
nikkudele koju kätte, waid kodanik peab 
kas wiie, kuue wõi koguni kümne wersta 
kaugusele wallamaija järele minema. Sel
lest selgub, et linnad on praegu parema
tes tingimustes kui maa. See 25% ela
nikka kes asub linnades, on täiesti eesõi
gustatud seisukorda seatud, ja 75%, mis 
asub maal, on senni unustusse jäetud. 
Mina ütlen, härrad Riigikogu liikmed, et 
teie ei ole mitte kõik need hääled, mis 
teid siia on saatnud, linnadest saanud, 
waid teie olete ka wäga palju hääli maalt 
saanud neilt maainimestelt, kes teid oma 
esitajateks on usaldanud, kelle elukohad 
on maal, oma huwisid kaitsema. Teie 
aga olete maa huwid kaitsmata jätnud. 
Teie ei pane maa huwisid tähele, mis 
maa nõuab. (0. G u s t a w s o n , ' is.: 
K u s t T e i e m a a p e a l e h a k k a b , 
h ä r r a T o n k in an? ) Mida Teie, härra 
Gustawson, soowite? (0. G u s t a w 
s o n , is.: K a s T e i l h a k k a b m a a 
a i n u l t t a l u s t p e a l e , m i s m i t t e 
t a l u e i o l e , s e d a T e i e ü l d s e e i 
t u n n i s t a.) Ma ei ole mitte praegu ta
lust rääkinud waid mina rääkisin üldi
sest maaelanikkude seisukorrast. Ma 
tähendasin praegu, et olgu maaelanik töö
line wõi tööandja, kuulugu tema missu
gusesse poliitilisesse erakonda tahes, hal-
wade olude all kannatab üldiselt kogu 
maarahwas poliitilise ilmawaate peale 
waatamata. (J. P u s k a r , is.: T e i e 
t e e k s i t e p a r e m i n i , k u i T e i e 
p õ l l u m e e s t e h u w i d e s r ä ä g i k 
s i t e . ) Kõik maainimesed on ühesugus
tes oludes, ja nende kõikide eest ütlen 
mina, et meil praegu maaolud wäga hal
wad on. (A. J õ e ä ä r , sd.: J ä m a a 
p r o l e t a r i a a d i l on e r i t i h a l b . L. 
J o h a n s o u , sd.: A g a s e d a T e i e e i 
t u n u i s t a.) 

Igas riigis on tähtis majanduslik jõu
kus, mida jõukam riik, seda rohkem wõib 

tema edeneda, mida jõukamad on majan
duslikult riigikodanikud, seda paremini 
wõib riik oma asju korraldada, sest jõu
kas kodanik jõuab riigi heaks maksu 
maksta enam, kui seda waesed kodani
kud jõuawad. Meie majanduslik jõukus 
ei seisa mitte mujal kui põllumajanduses. 
Selle tõttu on wäga palju siit kõnetoolilt 
toonitatud, et põllumajanduses meie tule
wik seisab. Loomulikult tuleks siis põl
lumajanduse peale rohkem tähelpanu 
pöörata ja sellega üldse kogu maa peale, 
mis põllumajandusega olgu missugusel 
teel tahes ühenduses on. 1925. aasta 
riigi eelarwet waadates selgub, et need 
summad on õige wäiksed, mis meie maa 
kultuuri tõstmiseks kawatsetakse wälja 
anda. Ma ütlen seda üldistes joontes, 
siin ei wõiks härra Gustawson jälle tä
hendada, et mina räägin ainult põllu
meeste huwides. Mina ei räägi siin mitte 
põllumeeste huwides, waid üldistes maa 
huwides, maaelanikkude huwides. (W a -
h e 1 h ü ü e p a h e m a l t p o o l t . ) Põllu
meestel ei ole see mitte ükskõik, kas töö
line oma lehe wõi kirja kätte saab wõi 
mitte. Põllumees näeb seda wäga hea 
meelega, et tööline rohkem ajalehti ja 
ajakirjandust loeks ja et tööliste kultuuri
line ja majanduslik tasapind tõuseks. 
Meie põllumehed näeme seda wäga hea
meelega, et koolid saaksid maal paremini 
korraldatud ja et kutsekoolid maal saak
sid awatud. Teie, härra Gustawson, 
näete ainult iseseiswaid sotsialiste maal, 
aga mitte teisi. Mina ei taha. mitte nii 
kitsarinnaliselt waadata, nagu Teie. (K. 
P ä t s, põl.: J a s e e t a 1 u t o i d a b j u 
k õ i k i.) 

Härra rahaministri eelarwe-kõnest 
paistis läbi selge joon, et tuleb tuntawalt 
maksusid tõsta. Maksude tõstmises näeb 
härra rahaminister ainukest abinõu, kui
das riigi eelarwet tasakaalu wiia. Aga 
selle juures ei küsinud härra rahaminis
ter, kas on wõimalik maksusid tõsta ja 
eriti maamaksusid ja kas on wõimalik 
asunikult kõrgemat renti wõtta. Selle 
peale ei reageeritud mitte, waid on rohe
lise laua ääres wälja rehkendatud, kui 
palju on riigil wäljaminekuid, küsimata, 
kust tulud tulema peawad. See ei ole 
õige poliitika, waid õige poliitika on see, 
et peab wäljaminekuid sissetulekute jä
rele arwestama ja eelarwe tasakaalu 
wiima maksujõukusega, kui ei ole alu
seks wõetud kodanikkude maksujõukus, 
ei jõuta kuigi kaugele, sest iga üksiku 
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riigikodaniku maksujõuetuks jäämine 
mõjub wäga haiwasti meie wäikese riigi 
sissetuleku peale. 

Härra rahaminister tähendas, et meie 
põllumajanduses on teatawat tõusu mär
gata, ja et selle järeldusel on wõimalik 
maamaksusid tõsta. Kuid majanduslik 
tõus on ainult osaline, mitte üldine, 
sest on üksikud maanurgad, kus ühispii-
matalituste läbi rohkem raha on saadud, 
kuid sellega ei saa arwestada üldist ma
janduslikku tõusu. Härra rahaminister 
tähendas siin seda, et meie ei tohi ära 
unustada, et põllumajandus wäga tähtsal 
kohal seisab, tema tõi andmeid ette, et 
1922. a. oli põllumajanduse wäljawedu 
üldisest wäljaweost 50%, tööstus 30% ja 
mets 12%. 1923. a. põllumajanduse ikal
duse aastal langes põllumajanduse wäl
jawedu 35% peale, kuna tööstus tõusis 
40% peale. 1924. a. on põllumajanduse 
wäljawedu tõusnud 39% peale ja tööstus 
43% peale. Sellega tahtis härra rahami
nister tähendada, et meie tööstus pea
aegu põllumajandusega wõistelda wõib, 
kuid seda jättis härra rahaminister tä
hendamata, kui palju tooresaineid on 
tööstus wäljamaalt sisse wedanud, kas 
kõik tööstuse saadused on meie oma wõi 
on wäljastpoolt sisse weetud ainetest 
walmistatud. Mina julgen öelda, et wä
hemalt 50% on wälisraha eest tooresai
neid sisse toodud ja siin ümber töötatud, 
sest raud, kiwisüsi ja teised metallid 
teewad kaunis suure summa wälja. Selle 
juures julgen tähelpanu juhtida selle 
peale, et põllusaadused, mis wälja on 
wiidud, ei ole mitte wälisraha eest saa
dud. (O. G u s t a w s o n, is.: A g a 
l a e n ? ) Härra üustawson, Teie lähete 
teise küsimuse juurde. Kui seda üldse 
wõrrelda, siis on ta niiwõrd wäikene, et 
tal mingit olulist tähtsust ei ole. Tähen
dab, meil tuleks kõigesuuremalt rõhku 
panna põlluproduktide wäljaweo peale ja 
seda kõigiti püüda arendada, mis meile 
otsekohe majanduse jõukust annaks. Kui 
metsa wälja weame, siis teame, et mets 
sugugi nii ruttu asemele ei l^aswa, kui 
teda maha raiutakse. Puud, palki maha 
saagida on wäga kerge, aga puu peab 
enne ligi 100 aastat kaswama. Kui wõid 
wälja wiiakse, siis wõidakse warsti tema 
asemel uut saada, lüpsetakse lehma, töö
tatakse ümber ja wõi on käes. Tuleb 
täiesti maha laita metsa wäljawedu. 
Teame, et praegu on korterikriis nii maal 
kui linnas. Korterikriis! üheks peapõh

juseks on, et metsa wäga rasketel tingi
mistel osta saab. Kui metsa wäljawedu 
püütakse edendada, nagu praegu, siis lä
heb majade ehitusküsimus tulewikus wäga 
raskeks. 

Kui wõi wäljawedu lähemalt waatame, 
siis selgub, et meie kõrgemad ametnikud, 
kelle kätte wõi wäljawedu on usaldatud, 
sagedasti neis huwides ei tööta, missu
gustes nad töötama peaksid. Selle all 
mõtlen mina põllutööministeeriumi kõrge
mat ametnikku härra Janhold'i, kes hoo
pis teisiti töötab, kui seda meie põlluma
janduse huwid nõuawad. Härra Jan-
hold ei tööta sugugi selleks, et meie wä-
listurgudel wõime wõile head kuulsust 
wõita. Temal on hoopis teised sihid. 
Härra Janhold töötab otse meie põlluma
janduslikkudele organisatsioonidele wastu, 
kes ühispiimatalituste wõid wälja wea-
wad, tahab neid töös takistada, uusi or
ganisatsioone juurde luues. Isegi on koos
olekuil waenulikua wälja astunud, nagu 
seda ajakirjandusest selgub, iseäranis 
„Postimehest". On koosolekuil ette tul
nud, kus härra Janhold erafirmasid roh
kem on kaitsnud, kui ühistegelisi asutusi. 
Tema on isegi ühe niisuguse erafirma 
kätte soowitanud wõi eksporteerimisc 
anda, kelle wäljaweo wõi kohta proto
kollid on tehtud, kus isegi kriminaalpo
litsei asja õiendama pidi. See ei ole õige 
teguwiis. Härra JanhoWi ülesanne oleks 
kõigiti kaasa aidata sellele, et 
meie wõi wäljawedu tõuseks, kuid ta_ ei 
tohi ennast rnilgil tingimisel organisat
sioonidesse ega ärilistesse operatsiooni
desse segada. See ei ole ka tema 
ülesanne, tema peaks waatama selle jä
rele, kuidas wõi headus tõuseks ja järele 
walwama, kuidas kontrollkommisjonid 
töötawad, et wõiksime kontrollkommis-
jonide peale kindlad olla. Kahjuks ei ole 
see nii. On juhtumisi ette tulnud, kus 
kontrollkommisjon wõid on hinnanud 
ja müügile saatnud teisesordi märgi 
all, kuid wäljamaa kontrollkommisjon 
on meie teisesordi wõi esimesesordi 
wõiks ümber hinnanud ja müügile 
lasknud. On ette tulnud, et meie 
esimesesordi wõi wäljamaal praagitakse 
teise ja kolmanda sordi alla. Mina ütlen, 
et härra Janhold'} ülesanne on eriti see, 
et ta niisuguseid küsimusi lahendada 
püüaks ja selgust muretseks, kust niisu
gused wahecl tulewad. Tema ei tohiks 
aga sugugi teistel aladel töötada. Tuleb 
palju tööd teha, et teistele maadele järele 
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jõuda. 1924. aasta jooksul on wõid wälja 
saadetud üle 60 tuhande püti. Daanist 
saadetakse wõid wälja ühe nädala jook
sul 45 tuhat pütti. See tähendab, et Ees
tist weetakse aastas wõid wälja kõigest 
50% rohkem kui Daanis ühes nädalas. 
See on liiga suur wahe. 

Kui põllumajanduse maksude juurde 
tagasi. tuleme, siis selgub, et meie mak
susid kawatsetakse käesolewal aastal 
tuntawalt tõsta. Härra rahaminister tä
hendas oma eelarwekõnes, et tulumaks 
olewat alanenud, sellepärast tulewat maa
maksu tõsta. Tegelikult ei ole see õige. 
Tulumaksu muudatuse seadusega jäeti suur 
hulk kodanikka, wõib olla ka maal, maksu 
alt wälja, see on seaduse tähe all, kuid 
tegelikult kujuneb asi teisiti. Maksuins
pektorid on juba niiwõrd osawad, et nad 
kedagi maal maksu alt wälja ei jäta. 
Maksuinspektorid ei tööta sugugi selle 
järele, kuidas tulu on üles antud, waid 
nad otsiwad tulusid sealt, kus neid leida 
ei ole. Tulumaksu-seadus jätab wäga 
palju soowida. Mina tõin näiteid tegeli
kust elust sel korral, kui tulumaksu-sea
dus Riigikogus arutamisel oli, soowitasin, 
et tulumaksu-seadus peaks Wabariigi 
Walitsusele tagasi antama uuesti ümber
töötamiseks. 1923. aastal loeti tulumaksu 
aluseks ühe adrasajandiku pealt 1.600 
marka, käesolewal aastal kawatsetakse 

•seda 2.500 marga peale tõsta, see tähen
dab, et käesolewal aastal maksu alus 
tõstetakse umbes 75%, kuidas jääwad 
siis põllupidajad tulumaksu alt wälja. 
Maksu aluse tõstmist' põhjendatakse sel
lega, et olewat läinud aastal wäga hea 
põllumajanduse aasta olnud. See on 
osalt õige, mitte aga igalpool, sest põllu
majanduse aasta oli keskmine, mõnel 
pool isegi alla keskmise. Rukkisaak oli 
igalpool wõrdlemisi kehw, kuid rukis 
mängib põllumajanduses tähtsat osa, kuid 
sel aastal tuleb põllumeestel rukist oma 
tarbeks juurde osta. Kaer andis mõõdu 
järele wõrdlemisi kenasti wälja, aga kui 
kaeru kaalu peale panna, siis kaalub kae-
rawakk nii imewähe, et kõigewanemad 
põllumehed seda ei mäleta, millal kaer 
nii kerge on olnud. Seda ei wõi ometi 
heaks saagiks nimetada, kus wili nii 
kerge kaswab. Kui wõtame näiteks kesk
mise talu ja wõrdleme läinud aasta mak
susid ja käesolewa aasta kawatsetawakl 
maksusid, siis selgub, et tuleks käesole
wal aastal ligi kolm korda rohkem 
maksta, kui eelmisel aastal. Teie teate, 

et tulumaksu-seaduse järele maksuprot-
sent tõsteti. Enne algas 1 protsendist, 
nüüd algab 5 protsendist. See tähendab, 
maksuprotsent on suurem ja maksu alus 
on suurem. Nii ei ole mitte õige rahami
nistri põhjendus, et tulumaks on alane
nud, waid tulumaks on tõusnud ja tunta
walt tõusnud. Kes praegu maksu alla 
läheb, see alles saab maksta. Oleks õige, 
et kõik kodanikud, kes riigikodaniku õi
gusi tarwitawad, ka maksusid maksak
sid. (A. J õ e ä ä r , sd.: K a s n a d ei 
m a k s a s i i s k õ i k ? ) Otsekoheseid 
maksusid mitte. Praeguse tulumaksu
seaduse järele jääwad kõik riigiametni
kud, kes 15.000 marka kuus palka saa
wad, kui nemad perekonnaga inimesed 
on, tulumaksu alt wälja. See on juba 
kõrgem riigiametnik, kes 15.000 marka 
kuus palka saab, kuid otsekohest maksu 
ei maksa. Riigiametnik wõib tema olla, 
riigi käest palka saada, riigikodaniku õi
gusi tarwitada, aga riigi heaks maksusid 
ei maksa. See ei ole õige. Kes riigiko
daniku õigusi tarwitab, peab ka riigi heaks 
maksusid maksma. (L. J o h a n - s o n, sd.: 
M i s m u l s e s t õ i g u s e s t k a s u on, 
k u i õ i g u s e e e s t w e e l m a k s m a 
p e a b. — O. G u s t a w s o n, is.: Ka s 
m a a m e e s t e l k a l a p s i on, k e l l e 
p e ä l t m a h a a r w a t a k s e ? ) Waban
dage, härra üustawson, maal arwatakse 
40.000 marka maha, aga linnas 90.000 
marka, mikspärast linnas rohkem maha 
arwatakse. 

Kui liikwelolewate rahamärkidega 
riigi eelarwet wõrrelda, siis selgub, et 
riigi eelarwe üle 7 miljardi suur on, liik-
welolewat paberraha aga 3 miljardi üm
ber, see tähendab, iga pabermark peab üle 
kahe korra riigikassast läbi jooksma, enne 
kui suudetakse riigi eelarwet täita. Peale 
selle ei ole riigimaksud ainukesed mak
sud, mis maksta tulewad, waid suur 
maksusumma tuleb ka omawalitsustele 
maksta, need peawad ka makstud saama. 
Nii, wõrreldes liikwelolewa rahaga, on 
riigi eelarwe liiga suur, tema ei tolliks 
kuidagiwiisi nii suur olla. Sellest wõib 
järeldada, et ei suudeta õigeks ajaks mak
susid ära maksta, kus kodanikka trahwi
takse kõrgete wiiwitusprotsendi maksu
dega. Raha liikumine ei ole mitte nii 
kiire kui nõutakse, rahaasutuste wõrk, 
mille kaudu raha liigub, on ainult linnas 
olemas, maal on rahaasutusi wähe, sel
lest siis tuleb, et liikwelolewast rahast 
suur puudus. 
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Peale rahaliste maksude on weel na-
turaalkohustused, mida kuidagiwiisi ar-
westada ei oska. Naturaalkohustused on 
mitmesugused, teetegemine, küüdid jne. 
Need teewad aastas raha peale kaunis 
suure summa wälja. (L. J o h a n s o n, 
sd.: K üü di e e s t m a k s e t a k s e j u!) 
Härra Johanson, selle maksu wõite Teie 
omale wõtta, kui Teie minu hobusega 
küüti lähete, ma annan Teile hobuse ilma 
hinnata küüti ja wõtke küüdiraha oma 
päewapalgaks. Ma olen Teile wäga tä
nulik selle eest. Hobuse annan Teile 
ilma tasu nõudmata ja wankrikulusid ka 
ei arwesta. (L. J o h a n s o n , sd.: M i s 
s i i s T e i l e j ä ä b , ü h e l e a n n a t e 
t a 1 u, t e i s e l e w a n k r i ? ) Teetege-
mise kohustus on kõigeraskem. Põllu
mehed aetakse kewadel suurel tööajal, 
kus põllumees peaks põllul tööd tegema, 
kiwa ja kruusa wedama. Pärast teete-
gemist tuleb rewident ja ütleb, et tee 
pole nii tehtud, kuidas see tehtud peab 
olema, määrab administratiiw korras ka
ristuse teetegemise eest ja teeparandajal 
karistuste wastu protesteerimine kohtus 
läheb rohkem maksma, kui karistus ise 
wäärt on. (L. J o h a n s o n , sd.: P ä 
r a s t t u l e b t e i n e r e w i d e n t j a 
m ä ä r a b j ä l l e g i k a r i s t u s e . ) Näi
teks Welise wallas trahwiti läinud aastal 
43 taluomanikku mittekorraliku teepa-
randuse eest igaühte 1.000 margaga. Nen
dest protesteerisid kolm rahukohtuniku 
juures ja selle tagajärjel muudeti admi
nistratiiw korras määratud karistus ra
hukohtuniku poolt ära. Kohtus käimine 
ja õiguse nõudmine läks igaühel 2.300 
marka maksma, kuna trahw oleks olnud 
1.000 marka. Siin tuleb küsida: missu
gune õigus on maksew? Inimesel on 
taielik õigus, kuid see õigusenõudmine 
läheb poolteist korda rohkem maksma, 
kui trahw ise. (L. J o h a n s o n , sd.: 
M i s t a n õ u a b õ i g u s t ! ) Noh, tähen
dab siis, et kui ametnik määrab mitte-
põhjendatult trahwi kaela, peab sellega 
rahul olema ja mitte õigust nõudma. Nii
moodi ei tohi meie õiguse peale waa
data. Kahetsen wäga, et rkl. Johanson 
õigusest niiwiisi aru saab. Tahaksin kü
sida, mispärast istub härra Johanson 
praegu siin? Härra Johanson istub sel
leks siin, et seadusi wälja anda, kus 
süüta kodanik ennast kaitsta wõiks. (L. 
J o h a n s o n, sd.: K u h u k a e b a b s e e 
e d a s i , k e d a s õ j a k o h u s s u r m a 
ni õ i s t a b ? T e i e n ä e t e , e t õ i 

g u s t e i ole . ) Nii näeme, et põllumehi 
trahwitakse teetegemise juures sellepä
rast, et nemad teederewidendile ei meeldi. 
Sagedasti tuleb ka neid kordasid ette, 
kus põllumehed ei oska niiwiisi teed pa
randada, kuidas ette kirjutatakse. (M. 
M a r t i n s o n , põl.: K a s s u r m a o t 
s u s on k a t s i w i i l n õ u d m i n e ? L. 
J o h a n s o n , sd.: S e e on õ i g u s e 
k ü s i m u s . T ä h t s a m , k u i t e i e 
w õ i n a e 1, on i n i m e s e e lu . K u i 
a g a w õ i n a d k a h e m a r g a w õ r r a 
o d a w a m , s i i s on t e i e õ i g u s 
r i k u t u d . ) Kui teie üht tööd tahate 
lasta teha, olgu see missugune töö tahes, 
siis lähete wastawa meistri juurde ja tel
lite töö ära ja nõuate ühtlasi, et töö kor
ralikult tehtud saaks. Üks niisugune töö, 
mille tehtud saawutusi kõik meie waba
riigi kodanikud tarwitawad, on ka teete
gemine. Tee on see, mida mööda kõik 
käiwad. Teetegemiseks on olemas teh
nilised nõudmised, mille järele tee peab 
tehtud olema. Kuid mina ütlen ühte ja 
nimelt", et nende tehniliste nõudmiste jä
rele ei oska ega jõua ükski põllumees 
maanteed parandada ja ei wõigi osata, 
sest põllumehel on oma eriülesanne, oma 
erielukutse, mida tema oskama peab, see 
on põllutöö ja karjakaswatuse ' tundmine 
ning teetegemise oskust põllumehelt nõu
da ei wõi. Kuid äraiganenud teetegemise 
seadus meeldib wäga teile, härrad Riigi-' 
kogu liikmed, sest wästawas kommisjo-
uis on maanteede seadusega teetegemise 
kohustus ainult põllumeeste kaela aetud. 
See tähendab, et nimetatud uus. maan
teede seadus ei kaitse kõiki riigikoda-
nikka, sest üks osa riigikodanikka peab 
orja ikke all teistele üldtarwituseks teed 
tegema. Teie tunnistate selle orjuse õi
geks ja tahate wastawa seaduse wälja 
anda. ( W a h e l h ü ü e O. G u s t a w -
soiTi, is. p o o l t . ) Ma ütlen Teile seda 
kohe. Läinud aastal kulutas Wabariigi 
Walitsus, kelle lähedal Teie nii wäga 
seisate, eelarwe-korras üle 400 miljoni 
marga. Praeguste kalkulatsioonide järele 
läheks 1 ja il järgu maanteede parandus 
aastas raha peale arwates umbes 400 
miljonit marka maksma. Ükski wabariigi 
kodanikkudest ei ole selle tagajärjel ära 
surnud, et 400 miljonit üle eelarwe kulu
tati. Summade leidmine ei ole peapõh
jus, et põllumehed tasuta peawad teed 
parandama, waid hea tahtmise juures lei
dub ka summasid, millega teid parandada. 
Läinud aastal wõidi 400 miljonit marka 
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üle kulutada ning tuldi pärast rahwaesi-
tuse juurde selle summa wäljaandmise 
aruandega. Kui krediiti nõutakse aga 
maanteede paranduseks, siis ei ole teil 
raha anda, kuid mujale raha wälja anda 
on küll. Mitte krediitide puudumine, 
waid hea tahtmine teeb siin takistusi, ja 
teie tahate, et põllumehed peawad teid 
tasuta orjama. (L. J o h a n s o n, sd.: 
S e d a s o o w i t a t e T e i e , s e e on 
T e i e p õ h i m õ t e . — H u 1 g a 1 i s e d 
w a h e l h ü ü d e d p a h e m a l t j a p a 
r e m a l t p o o l t.) 

J u h a t a j a M. M a r t n a : Palun 
mitte nii paljudel korraga kõneleda. 

K. T o n k m a n (põl.): Suurem osa 
riigi eelarwest läheb palkadeks. Walit
suse aparaat on liiga suur. Iga Waba
riigi Walitsus oma deklaratsioonis on 
seda toonitanud, et Walitsuse aparaati 
tuleb lihtsustada ja ümber moodustada, 
kuid ükski walitsus ei ole suutnud seda 
läbi wiia. Eelmine Wabariigi Walitsus, 
kes end .,uueks umpiks" nimetas, dekla
reeris, et tema tahab nüüd selle uue korra 
maksma panna ja asjaajamist lihtsustada. 
Mis meie aga näeme? Sellest ei tulnud 
muud midagi wälja, kui et mõned amet
nikud wabastati ametist ja jäeti ilma 
tööta, kuid asjaajamise aparaati ei liht
sustatud mitte karwawäärtki. Kerge on 
ju ametnikku lahti lasta, uulitsale wisata, 
kuid kas sellega midagi kätte saadakse, 
see on iseküsimus. Meie kantseleiline 
kord on samasuguseks jäänud, nagu ta 
seda oli ka enne „umpi" walitsust. Meil 
ei ole tähtis see, et mõned ametnikud 
saawad lahti lastud, waid tähtis on see, 
et asjaajamise kord lihtsamaks läheks. 
Mulle tuleb praegu meelde üks juhtumine. 
Mina käisin kuskil metsaülema kantseleis, 
seal istusid wiis härrat laua taga ja kir
jutasid. (L. J o h a n s o n , sd.: M i s n a d 
s i i s p i d i d t e g e m a , k a s p a b e 
r o s s i s u i t s e t a m a ? ) Ei seda mitte, 
aga mina ütlen seda sellepärast, et see 
on liig keeruline asjaajamiseaparaat, kui 
ühesainsas metskonnaülema kantseleis on 
wiis kantseleiametnikku ja ainult kirjuta
wad. (M. L a a r i n a n, põl.: R e n d i t a 
l u d e l e a n t a k s e t sh e k i j ä r e l e 
p u i d w ä 1 j a.) 

Edasi tahaksin ühe teise asja peale 
tälielpanu juhtida. Praegu on kord mak-
sew, et kui raudteega liha linna tood, 
siis peab loomaterwishoiu peawalitsuselt 
wastawa tunnistuse wõtma, et liha raud

teelt katte saada wõib. See on üks wana 
weneaegne määrus ja Wenemaal oli see 
wõib olla wäga tarwilik, kuid meil mitte. 
Kujutame omale ette: Üks talumees toob 
oma liha raudteel Tallinna, teine seal 
kõrwal paneb hobuse ree wõi wankri 
ette ja toob liha otsekohe hobusega Tal
linna, läheb tapamaija, laseb liha järele 
waadata, ning läheb turule müüma. Teine 
talumees, kes liha raudteega Tallinna 
toob, peab wastawa raudtee weokirja loo
materwishoiu peawalitsusse, Toompeale 
Rahukohtu tänaw nr. 5 wiima. (K. P ä t s, 
põl.: W a k s a l i l ä h e d a l . ) Aga Wil
jandi waksalist on see kaugel. Mees lä
heb Toompeale, näitab raudtee weokirja 
loomaarstile ette, paneb sellele kümme 
marka Üsaks juurde ja ilma, et temal tu
leks sõnagi lausuda, antakse talle tunnis
tus wälja, mille peale on kirjutatud, et 
loomaarstil midagi selle wastu ei ole, kui 
tema raudteelt liha kätte saab. Kui seda 
selleks tehakse, et ainult kümme marka 
tempelmaksu saada, siis wõiks inimene 
seda 10 marka ka raudteel maksta, ilma 
et tal tarwis oleks Toompeale tulla. 
Maamees, kes hobusega linna tuli, wõis 
juba hommiku wara tapamaija minna. 
See mees aga, kes raudteed mööda tuli, 
sel tuleb alles kell 9 kantselei ukse taga 
oodata, millal kantselei lahti tehakse, HlO 
saab alles tunnistuse katte, kella kümneks 
läheb raudtee peale liha järele, ^11 jõuab 
tapamajasse,, kell ^\2 on liha tembelda
tud ja kella 12 jõuab alles turule, aga 
turuaeg ongi juba möödas. Waadake, nii 
on lugu ja.niisugune on meie asjaajamise 
kord ja selle kiirus. Mul enesel oli 
kord niisugune juhtumine, kus suwel sea
liha pidi hapuks minema selle tõttu, et 
eelmisel päewal ei saanud siga turule 
wiia. Alles ühe nädala eest oli minul teine 
niisugune juhtumine. Läksin hommikul 
kella 9 ajal loomaterwishoiu peawalit
susse, näitasin raudtee weokirja ette ja 
ilma sõna lausumata kirjutati mulle tun
nistus wälja ja anti minu kätte, et looma
arstil selle wastu midagi ei ole, kui mina 
liha raudtee öealt wälja wõtan. (L. J o 
h a n s o n , sd.: M i s t u n n i s t u s s e e 
on, k a s p o l i i t i l i s e u s t a w u s e 
t u n n i s t u s ?) Wist küll poliitilise usta
wuse tunnistus. Mina küsisin .loomaars
tilt Peetsonilt, et kuidas tema wõib mi
nule niisuguse tunnistuse wälja anda, kuna 
tema ei ole weel liha näinudki ja ei tea 
sugugi, kas see liha wastab nõuetele, et 
ma wõin seda tapamaija loomaarsti juurde 
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wiia. Ametniku arsti süda sai täis, kar
dab püsti ja ütleb, et kuidas mina julge-
wat seadust ignoreerida ja kuidas 
mina julgewat seda öelda. Mina was
tasin, et mina julgen seda öelda kui 
wabariigi kodanik, ja et tema kui 
ametnik peaks wastawa seaduse põhjal 
tulema waksali ja minu sealiha järele 
waatama. Tema põrutab rusikaga wastu 
lauda ja ütleb: ,.Teie ei tohi niimoodi 
rääkida." Mina wastasin, et miks mina 
ei tohi rääkida ja Teile meelde tuletada, 
et Teie peate minema ja oma ametiko-
hust täitma, kui Teie wõite minule sar
nase tunnistuse wälja anda, ilma et Teie 
seda liha näinudki oleks. (N a e r.) Teie, 
härrad Riigikogu liikmed, naerate, aga 
see on ometi tõsiasi. Kas see on siis 
meie wabariigi ametiasutuste lihtsusta
mine? See ametnik saab palka looma-
terwishoiu peawalitsusest ja selle amet
niku ülesanne näib olewat ainult tunnis
tuste wäljakirjutamine. Tema isegi ei 
wiitsinud seda minule ära seletada, et 
mikspärast tema minule sarnase tunnis
tuse wälja annab, waid teeb etteheiteid, 
et temalt juletakse nõuda ametikohuste 
täitmist. Waadake, meie wabariigi wa-
litsemise süsteemis on niisuguseid wäär-
nähtusi, mida lubada ei wõi ja mille all 
raskelt kannatawad põllumehed, ja kasu 
ei ole sellest kellelgi. (L. R a u d k e p p, 
krst.: A r w a t a k s e , , e t w ä i k e s e d 
a s j a d , j a ei m a k s a n e n d e ü l e 
r ä ä k i d a.) Wäikestest asjadest sünni
wad suured asjad. (L. R a u d k e p p , 
krst.: Ma r ä ä g i n T e i e p o o l t , 
rn i 11 e T e i e w a s t u.) 

Edasi tahaksin ma puudutada põllu
majanduse krediidi küsimust ja kriipsutan 
seda alla, et on täiesti õige, mis rkl. Juh
kam eile tähendas, et põllumajanduse lae
nud annawad wäga häid tagajärgi, aga 
mina küsiksin rkl. JuhkamMlt, miks tema 
1924. a. maikuul seda ei püüdnud oma 
erakonna rahaministrile selgeks teha. 
Härra Strandman sulus piimatalitustele 
antawaa ja kõik teised põllumajandusli
kud laenud. Siin räägitakse wäga häid 
asju maa kasuks, kuid kui waatame tege
likku elu. siis teewad need härrad otse
kohe wastupidist. (M. J u h k a m , töer.: 
O l e n s e d a ö e l n u d 14. m ä r t s i l 
1924. a.) Miks Teie seda härra Strand-
maifile ei öelnud. (M. J u h k a m , töer.: 
T e i e o l i t e r a h a e n n e ä r a- r a i -
s a n u d.) See ei ole mitte õige, sest 

härra Strandmanni oli wõimalik 400 mil
jonit üle eelarwe kulutada. 

Wekslilaenud ei ole mitte põlluma
janduse laenud. Põllumehel ei ole raha
asutusi, kust tema wõiks raha laenuks 
saada, millega põllumajandust paremale 
järjele seada. (L. J o h a n s o n , sd.: K e s 
on r o h k e m s a a n u d k u i p õ l l u 
m e e s ? ) Missugune põllumees? (L. J o 
h a n s o n , sd.: K õ i k p õ l l u m e h e d ! ) 
Huwitaw, wäga huwitaw kuulda. Kui 
Eesti panga bilansi waatame, siis näeme, 
et põllumajandusele on wäga wähe laenu 
antud. Eesti pank annab ainult 3-kuulisi 
laenusid, mida põllumees nii ruttu tagasi 
maksta ei saa. Põllumees wõib raha 
laenuks wõtta, kui laenu tagasimaksmist 
wähemalt aasta wõi poolteise pärast nõu
takse. Kui põllumees on maaparandus
tööde wõi masinate ostmiseks laenu tei
nud, siis wõib tema selles 5 ja rohkeni 
aasta pärast laenu tagasi maksta. Lühi-
keseajalised laenud rõhuwad wäga ras
kesti põllumeest ja meil tuleb selle eest 
hoolt kanda, et pikemaajalised krediidid 
maale saaksid laenuks antud. Tuleks kii
res korras maapank ellu kutsuda, mida 
põllumeeste rühm on mitu korda tooni
tanud. (M. J u h k a m , töer.: M i k s 
T e i e ei k u t s u n u d ? — L. J o h a n 
s o n , sd.: T e r w e r a h w a s n ä l g i b , 
n e i l e a n t a k s e l a e n u ! ) Mitte põl
lumeeste ridadest ei tule otsida süüd, 
miks maapanga seaduse elluwiimine ei 
edene, waid seda tuleb mujalt otsida. 
(M. J u h k a m, töer.: O t s i g e o m a 
r i d a d e s t.) Krediidipuudus on seda 
tuntawani, et maal on mitmesugused wa-
jadused krediidi järele. Näiteks wõlgade 
maksmine ori wäga raske, nagu pärija
tele päranduse osade wäljamaksmine, mis 
wanemate surma puhul pärijate wahel 
jagamisele tuleb. (L. J o h a n s o n , sd.: 
K a s s e l l e k s t u l e b s i i s r i i g i 
r a h a m a k s t a ? ) Ei, härra Johanson, 
riigi raha ei taha, ma ei kõnele riigi ra
hast, waid rahaasutustest, kust raha lae
nuks saada wõiks. (L. J o h a n s o n, sd.: 
S u u r e m j a g u l a p s i on k õ i k i l m a 
w a r a n d u s e t a, a i n u l t p õ l l u 
m e e s t e l a p s e d on w a r a n d u 
s e g a . ) On ju loomulik, et põllumehel 
on wastaw warandus ja üks pärijatest ei 
wõi ju üksi terwet wanemate warandust 
omale saada, tähendab temal tuleb teis
tele pärijatele wälja maksta. Põlluma
jandusliku krediidi puudusel on mitmed 
talud oksjonihaamri all ära müüdud, otse 
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naeruväärilise hinna eest, et pärijad oma 
osad kätte saaksid. 

(Sekretääri kohale asub abisekretäär 
J. Puskar.) 

See ei ole ometi loomulik, waid meie 
peame oma asju õiendada saama ja siin 
tuleks raha anda. „Raha ei haise" ütles 
omal ajal üks Rooma keiser, ei ole tähtis 
missuguse osa eest tema on wälja antud, 
waid tähtis on, kuidas raha riigis liikuma 
pannakse. (M. J u h k a m , töer.: K a s 
m e i l k a p i t a a 1 e r i i g i s on?) 

Edasi tallaksin tähelpanu juhtida otse
koheste põllumajanduslikkude laenude 
peäle, mis senni eelarwe-korras antud. 
Ütlen ühte, et see ei ole loomulik, et eel
arwe-korras pikemaajalisi laenusid an
takse, kuid nüüd peab see paratamata 
edasi kestma, kus meil wastawad raha
asutused puuduwad. (M. J u h k a m , 
töer.: N i i s u g u s t j u t t u w õ i b k ü 
l a s r ä ä k i d a . ) Teie, härra Juhkam, 
wõite seda külas rääkida. Raha, mis eel
arwe-korras wälja antakse, peab riigi
maksudena jälle sisse wõetud saama, 
see peaks Teile, härra Juhkam, selge 
olema. 

Maaparanduseks on laenu tarwis ja 
eriti just magistraal-liinide kaewamiseks. 
Kui maal ringi sõita, siis wõib näha, kui 
palju meil harimata maad on, mis paran
damist ootab. Kuid üksikud maapidajad 
ei suuda oma jõul rnagistraal-liine kae
wata. Magistraal-liinide kaewamine ja 
jõgede puhastamine on wäga tarwilik, aga 
nende tööde peale on senni wäga wähe 
wälja antud. Niisama on see krediit,, mis 
põllumeestele maaparanduseks wälja an
takse, wäga ^wäike. Sellega ei suuda 
nad suuri töid ära teha, siin peab tingi
mata rohkem wastu tulema ja krediiti 
suurendama. 

Niisama on tähtis piimatalitus-laenude 
fond. Rkl. Jürman kandis ühel eelmisel 
koosolekul ette, kuiwõrd meie piimatali-
tused on edenenud ja seda edu tuleb just 
laenude arwele kirjutada. 

Eelarwest on weel näha, et põlluma
janduslikkude kutsekoolide peale wäga 
wähe wälja antakse, wõrreldes teiste ha
riduslikkude ettewõtetega. Põllumajan
dusliku kutsehariduse koolid on kõik era
organisatsioonide wõi Omawalitsuste 
käes. Riigi käes ei ole ühtegi põlluma
janduslikku kutsekooli. Riik maksab ai
nult nende koolide õpetajate palgad, kuna 
kõik majanduslikud ja ülespidamise ku

lud täiesti seltskondlikkude organisat
sioonide wõi Omawalitsuste kanda on. 
Sellepärast on täiesti arusaadaw, et meie 
põllumajanduslikkude kutsekoolide ma
janduslik seisukord wäga raske on. Or
ganisatsioonidel ja omawalitsustel ei ole 
niipalju kapitaali mitte wõimalik olnud 
koolide peale kulutada, et neid majandus
likult paremale järjele aidata wõiks. Siin 
on wäga palju puudusi ja wäärnähtusi. 
Sellepärast tuleks meil tingimata just põl
lumajanduslikkude kutsekoolide majapida
mise korraldamises ja nende paremale 
järjele aitamises rohkem kaasa aidata. 
Wastawad summad riigi eelarwes tulek
sid suurendada. Kui on wõimalik suuri 
summasid teisteks hariduslikkudeks ots-
tarweteks wälja anda, siis peab ka wõi
malik olema põllumajanduslikkude kutse
koolide peale wälja anda. Aga igakord, 
kui põllumajanduslikkudele kutsekooli
dele abiandmist nõutakse, tullakse iga
suguste põhjendamata ettekäänetega ja 
süüdistustega wälja nende koolide wastu. 
Mina ei hakka siin nende süüdistuste 
poolt wõi wastu rääkima, wõib olla osa 
nendest on õigustatud, kuid põhjenduste 
põhjalikule järelwaatamisel ei ole weel 
asutud. Minnakse ikka huupi ega waa
data järele neid tingimusi, mis põhjusel 
puudused ja wäärnähtused tekkinud. 

Üks walusamatest küsimustest on 
metsade küsimus. Metsa saamise tingi
mised on wäga rasked. Tuleb enne wäga 
palju waewa näha ja sõitusid teha, enne 
kui wastaw metsaosa kätte saadakse. 
Mina tahaksin Riigikogu liigete tähelpanu 
eriti riigi metsatööstuse peale juhtida. 
Praegu on rahaasjanduse alamkommisjo-
nis riigi metsatööstuse põhimäärused aru
tamisel. Need põhimõtted, mis riigi met
satööstuse põhimääruste kohta põllutöö
minister ja metsade peawalitsuse juhataja 
awaldawad, nendest paistab wälja, et riigi 
metsatööstust ei taheta mitte selleks jätta, 
milleks seda waja on. Metsatööstus on 
selleks asutatud, et riigi- ja omawalitsuse 
asutusi ning kohalikkude elanikkude nõu
deid, kütte ja tarbepuudega rahuldada, ja 
et metsatööstus teatud regulaator oleks 
metsahindade reguleerimiseks. Selgub, et 
riigi metsatööstusest tahetakse suurem 
metsawäljaweoärr luua riiklikul alusel. 
(P õ 11 u t ö ö m i n i s t e r A. K e r e m : 
S e e ei o l e õ i g e , m i n a ei o l e 
s e d a s e l e t u s t a n d n u d ! ) Mina ei 
ole öelnud, et Teie seda otsekohe olete 
öelnud, kuid see paistab wäga hästi 

il 
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wälja, kuhu poole tüüritakse. Riigi met
satööstuse põhimäärustesse wõeti para-
grahw sisse selleks, et põllutööministrile 
antakse õigus ühe miljoni marga suuruses 
igasuguseid riigi metsatööstuse metsa
müügi operatsioone kinnitada. Mina kü
siksin härra ministrilt, missugune kohalik 
elanik , on see, kes suudaks ühe miljoni 
marga eest korraga metsa osta. Teiseks: 
härra ministri pealekäimisel wõeti para-
grahw riigi metsatööstuse põhimäärus
tesse, et metsade peawalitsus wõib era
korraliselt kunni 3 miljoni marga eest 
ilma enampakkumiseta wäljaweetud met
saru aterjaali ära müüa. (P õ 11 u t ö ö -
m i n i s t e r A. K e r e m : K u i s e a l 
1 i i p r i d on, k a s n e i d p e a b a h j u -
p u u d e k s t a r w i t a m a . ) Tuli awa
likuks, et riigi metsatööstus ei suuda 
raudteed liipritega warustada, waid liip
reid tuli umbes 44% wäljaspoolt riigi 
metsatööstust osta. On harilikult teada, 
kuipalju raudtee liipreid tarwitab ja ko
gemused on näidanud, et riigi metsatöös
tus ei suuda niipalju liipreid walmistada, 
kui raudtee praegu tarwitab. Sellest sel
gub, et riigi metsatööstusest tahetakse 
suuremat metsa wäljaweoäri riigi kulul 
teha. Meil on tähtis oma elanikkude ja 
Omawalitsuste huwid, ja sellepärast ei 
tohi sarnast metsamüüki lubada. Tahak
sin weel tähelpanu selle peale juhtida, et 
riigi metsatööstus on läinud aastal 60 
miljonit ülejääki andnud. Mina ütlen, et 
see iseenesest on wäga hea, kui asutus 
on ülejääki andnud, aga üks kurb asi on 
selle juures, et läinud aastal riigi metsa
tööstus tahtis raudteele liipreid kallima 
hinna eest müüa, kui seda erametsatöös-
tus. Metsade peawalitsuse esitaja sele
tab, et meie ei wõi mitte anda odawa
malt, meie peame siis puudujäägiga töö
tama. Kuid nüüd selgub, et metsade pea
walitsus on 60 miljonit ülejääki saanud ja 
ta töötas mitte selle tarwis, et meil met-
sahindasid reguleerida, waid metsatööstus 
andis wõimaluse, et ärimehed wõisid 
rohkem hinda riigiasutustelt wõtta. (A. 
.1 õ e ä ä r, sd,: S e e on õ i g .e!) 

Meil ei edendata metsakaswatust, 
waid otse häwitatakse metsa. Minul tu
leb praegu üks juhtumine meelde. Kord 
sõitsin läbi metsade Paliwere jaama. 
Metsast läbi minnes eksisin ja tulin ühe 
heinakuhja juurde. Sealt hüüan ja keegi 
mees hõikab wastu. Lähen weel edasi 
ja näen. et üks mees raiub ilusat noort 
kasemetsa maha. Mina küsin mehelt. 

mis sa teed? Mees wastab, kas sa ei 
näe, et ma metsa raiun!" Küsin weel 
kord, mis sa teed? Mees lükkab mütsi 
tahapoole, wiskab kindad maha ja ütleb, 
„inina häwitan metsa". Mina küsin, mis 
see siis tähendab? Tema ütleb, et „waa-
dake härra, lugu on niisugune, mina olen 
waene asunik. Puud on praegu alla 3 
tolli jämedad, aga tulewal aastal on need 
kuradid," tema ütles puude kohta „kura-
did", „üle 3 tolli. Siis aga ei wõi neid 
enam raiuda, sest määrus on wälja antud, 
et üle 3 tolli jämedaid puid raiuda ei 
tohi." (B. 0 j a, töer.: M i s s u g u s e l 
a s u n i k u l on m e t s ? ) Mina wõin 
Teid sinna wiia, mind aga ei huwita nimi, 
waid huwitab akt ise. Sealsamas heina
maal olid kõwerad kased kuiwanud oks
tega, mille kohta tähendasin, et wõtke 
need maha, kuid mees wastas, et selleks 
peab wastaw luba olema, sest nemad on 
üle 3 tolli. Niisugused määrused tulewad 
muuta. Liu ei edene, — waid häwineb, 
asunikule tuleb rohkem iseseiswust anda. 

Edasi tähendas härra rahaminister 
täna põllumeeste küsimuse peale, kas ka-
watseb Wabariigi Walitsus seemnewilja 
laenusid tagasi nõuda ja missuguses suu
ruses. Härra rahaministri seletusest sel
gus, kus peaaegu wälja ütles, et ei ole 
wõimalik seemnewilja laenusid mingil 
tingimisel pikendada ja laenud peawad 
tähtpäewadel tasutud saama. Seeme ja 
kunstsõnnik olewat niisugune asi, mida 
aasta jooksul wõib põllult tagasi saada 
ja sellega laenu ära maksta. Harilikul 
aastal on wõimalik niisuguseid laenusid 
tagasi maksta. Läinud aastal oli asi üm
berpöördult. Läinud aastal ei tehtud lae
nusid loomatoitude ja seemnewilja mu
retsemiseks mitte selleks, et talumajapi
damisest rohkem kasu saada, waid sel
leks, et kuidagiwiisi majapidamist wee-
pinnal hoida. Mina saan aru, kui maja
pidamine on korralik, sissetulekud korra
likud, ja piimakari hea, kui mees, kellel 
omal kapitaali ei ole, laenab raha selles 
teadmises, et see jõutoit annab kasu ja 
lehmadelt wõib rohkem piima saada. 
Läinud aastal pidid inimesed selleks laenu 
wõtma, et loomi ületalwe hoida. Tean 
talusid, kus läinud ikaldusaastal puudus 
nii suur oli, et sajad puudad jõutoitu ai
nult selle peale ära tarwitati, et kewadel 
loomi kui kondihunnikuid karjamaale 
wõis saata. Tuli paljudes kohtades ka 
kõrstoitusid osta, et kuidagiwiisi loomi 
ülewal pidada. Kui aga nüüd selle talu 
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käest selles teadmises laenu tagasi nõuda, 
et teie saite läinud aastal laenu ja laenu 
läbi suurt kasu, nüüd tuleb see tagasi 
maksta, siis ei ole see õige, waid siis on 
see otsekohe selle mehe hukatusse saat
mine. Läinud aastal oleks mees palju 
õnnelikum olnud, kui tema seda laenu 
üldse poleks saanud ja ta loomakarjad 
ära oleksid surnud. Nüüd peab ta nii-
kui-nii saadud laenu tasumiseks loomad 
ära müüma, et wõlga ja wõla protsenta 
tasuda. Ei ole ju ometi selleks laenu 
wälja antud, et majapidamisi häwitada. 
Nii kaugele minna ei wõi! Siin erandid 
teha ei oska, kellelt laenu tagasi nõuda, 
kellelt mitte. Ikaldusaasta annab ennast 
mitu aastat tagant järele wäga walusalt 
tunda. Meie põllumajandus ei ole weel 
niiwõrd produktüwne, et laenu, mida ta 
ikalduse aastal saanud, järgmisel aastal 
terwena tagasi maksta suudaks. Meie 
põllumajandus ei ole niiwõrd arene
nud, et wõiks kõrged laenuprotsendid 
wabalt ära tasuda ja laenu ilma 
hädatarwiduseta pikendada, waid iga 
põllumees, kes laenu on wõtnud, mak
saks heameelega selle tagasi, kui 
wähegi wõimalik. Ei ole sugugi armas 
asi panga laua ees laenupikendust paluda. 
Ei ole armas pangaametniku manitsusi 
kuulda, et laenupikendust saada. 

Edasi .on toonitatud, et käesolew aasta 
olla hea põllumajanduse aasta. Ma ei taha 
sellejuures pikemalt peatada, aga ma 
ütleksin ainult, et käesolew aasta mitte 
hea aasta ei olnud. (M. J u h k a m , töer.: 
K e s s e d a on t o o n i t a n u d ? ) Nimelt 
Teie ütlesite seda eile õhtul. (M. J u h 
k a m , töer.: P u h u t e j ä l l e ! ) Keskmi
sest parem, ütlesite Teie. (M. J u h k a m, 
töer.: K e s k m i s e s t p a r e m , — s e e 
on h o o p i s m i d a g i m u u d . ) Noojah, 
keskmisest parem on ju hea. (M. J u h -
k a m, töer: S o o h ! ) 

Edasi tahaksin tähelpanu juhtida meie 
teede peale. Teed on wäga tarwilikud 
ühendusabinõud ja ühenduspidamise wa-
hendid. Kui aga praegu teid maal waa
data, siis on nad sagedasti nii halwas sei
sukorras, et tihti teede peal tuleb otse 
ujuda. Riik ei anna teede korrashoidmi
seks tarwisminewaid summasid. 

Arwatakse, et see on maameeste 
eneste asi, - - tehke kuidas teedeparan-
dustega hakkama saate. See ei ole aga 
mitte nii. Teedeküsimus on riiklik küsi
mus.. Mida parem on riigis ühendus, seda 
parem wõib riigis asju ajada. Praegu on 

leed niiwõrd halwad, iseäranis käesole
wal talwel, kus põllumeestel kauba turule 
toomine rohkem maksab, kui kauba enese 
eest saab. Näiteks Wirtsu ranna äärest 
tuleb mööda maanteed otse ujudes Tal
linna tulla 5-puudase seaga, kus selleks 
seitse päewa ära kulub. See wiiepuu-
dane siga maksab praegu umbes 7.000 
marka, aga selle sea linnatoomine 7 
päewa, mees, hobune ja muud teekulud, 
maksawad ka 7.000 marka, sest mees ja 
hobune peab 1.000 marka päewas tee
nima. Arwesse wõttes seda rasket olu
korda julgen küsida, kas saab meie põllu
majandus niisuguse korra juures edeneda, 
kas saab põllumajanduse edust siin juttu 
olla, kui põllumajanduse produkti turule
toomine niisamapalju maksma läheb, kui
palju põllumees selle produkti eest saab. 

Mul oli hiljuti juhus Ristil kahe Pat-
salu mehega kokku saada. Teine neist 
tõi sea linna ja sai 2.500 marka, teine käis 
kaupmehewooris ja sai selle eest 3.000 
marka. Need faktid ei räägi meie põllu
majandusliku arenemise edust, waid need 
räägiwad sellest ebaloomulikust seisu
korrast, mille all meie, korralikkude teede 
puudusel, kannatame. Teedepuudus ja 
ühendusabinõude puudus ei ole mitte 
üksi Läänemaal, waid üle terwe riigi. 
Meie teed on põhjatu halwas seisukorras 
ja neid wõib paremale järjele tõsta ainult 
riikliku abi ja korraldusega. Ei saa mitte 
öelda, et meie põllumehed maal korral
dagu ise ainuüksi teid. 

Edasi tahaksin ma tähelpanu juhtida 
riigi raudteewõrgu ja selle korralduse 
peale. Riigi eelarwesse on ainult 94 mil
jonit marka raudteewõrgu laiendamiseks 
üles wõetud, see on liig wäikene summa. 

Kui rohkem nõutakse, öeldakse, et 
raha ei ole millega seda kõike teha, mida 
waja oleks. Kui niimoodi asja peale waa
datakse, siis wõib wäga kaua oodata pa
rema ühenduse loomist. Mina küsiksin, 
kas on Wabariigi Walitsus selleks sam
musid astunud, et wäljamaalt laenu mu
retseda raudteede ehitamiseks? Wõi era-
kapitaali lubanud raudteed ehitada. Ei 
ole! Wastupidi, ma tean juhtumisi, kus 
üks eelmine Wabariigi Walitsus ei and
nud luba eraettewõttele raudteed ehitada. 
( S e g a n e w a h e 1 h ü ü e.) Jah, just on 
nurja aetud. Ma ei taha mitte öelda, mis
sugune see walitsus oli, aga ta oli mitte 
põllumeeste walitsus, waid keskerakon
nast oli siis peaminister, kes selle raud-
teeehitamise kawa nurja ajas, — see oli 

n* 
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nimelt Riisipere-Pärnu raudtee. Olid 
kindlad ettepanekud ja kalkulatsioonid 
olemas, et Riisipere-Pärnu raudteed ehi
tada, aga seal öeldi, et riik teeb kõik ja 
meie teeme kõik, aga nüüd on riik jätnud 
selle raudtee tegemata. Oleks sel korral 
luba antud rahameestele raudteed ehitada, 
siis oleks see raudtee walmis olnud. 
Waadake, nii kaugele on mindud. 

Teine sarnane oli Tartu-Petseri raud
tee. Olid kontsessioonide küsimused 
üles tõstetud, kuid luba ei saadud. (T h. 
P o o l , töer.: S e a l t a h e t i ü h e 
j a a in a p e a l e 7 d i r e k t o r i t r i i g i 
k u l u l p a n n a.) See on iseküsimus, härra 
Pool. Kui walitsus ei tahtnud eraette-
wõtteid raudteed ehitada lasta, siis oleks 
pidanud riik ise raudteed ehitama, aga 
mitte nii, — erakapitaali ei lubata ja riik 
ise ei tee. 

Härra Jõeäär tähendas wäga õieti ühe 
arupärimise puhul, et meil elab ligi Vio 
riigielanikkudest saartel, kellel mingisu
gust korralikku ühendust mannermaaga 
ei ole. Wäljamaal pannakse saarte ühen
duse peale wäga suurt rõhku, kuna meil 
ei kõssa keegi selle peale. Wirtsu-Rapla 
raudteest ja tema ehitamisest räägitakse 
wäga palju, aga tema ehitamisest ei tule 
midagi wälja, sest selle ehituse peale pen
nigi ei anta. Räägitakse, et Wirtsu-Rapla 
raudtee ehitamine olewat esimeses järje
korras, aga ma ei taha uskuda, et sellest 
asja saab. Mina tahaksin aga härrade 
Riigikogu liigete tähelpanu selle peäle 
juhtida, et läinud aastal andsite teie 70 
miljonit elektriraudtee ehitamiseks Tallin
nast Pääskülani. On see talitamine maa 
huwides? Pääskülaga oli ikka ühendus 
juba olemas. See 70 miljonit oli üks 
kuuendik sellest eelarwxst, mis Wirtsu-
Rapla raudtee ehitamiseks tarwis läheb, 
ja oleksite teie 70 miljonit Rapla-Wirtsu 
tee ehitamiseks wälja andnud, oleks wõi
nud ehitamisega algust teha. Kus ühen
dus juba olemas, seal tehakse tema weel 
paremaks, aga kus miskit ühendust ei ole. 
sinna ei anta mitte pennigi. Ma ei taha 
sellega öelda, et elektriraudteed Tallinna-
Pääsküla wahel tarwis ei ole, aga mina 
ütleksin, et tema ei ole mitte nii tarwilik, 
kui see raudtee, mis teatud kaugemaid 
maakondasid pealinnaga ühendaks, sest 
Lääne- ja Saaremaal elab rohkem ini
mesi kui Tallinnas ja Pääskülas. Ma toon 
teise näite: 1924. a. lisaeelarwe aruta
mise puhul nõudis teedeminister Tallinna 
linnale wiadukti ehitamiseks 20.000.000 
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marka. Riigikogu ilma sõna lausumata an
dis kohe nõutud summa. Ma ei ütle sel
lega, et Tallinna kodanikkudel wiadukti 
tarwis ei ole. Kuid ma küsin, kas wia-
dukt tõesti nii wäga tarwilik on, et te
masse nii suur summa mahutati? Kas 
mujal ei oleks seda summat rohkem häda
pärast tarwis olnud. See on Tallinna 
kodanikule äärmiselt raske, et ta peab 
Kopli uulitsalt ringi tulema, aga öelge, 
kas see ei ole äärmiselt raske, kui ini
mene peab Saaremaalt Tallinnasse jala 
tulema? Igatahes sellel kodanikul, kes 
jala Saaremaalt Tallinna tuleb, on suurem 
õigus raudtee ehitamist nõuda, kui Tal
linna kodanikul wiadukti ehitamist. 

Riigikogu wõttis Tallinna linna wee-
wärgi ehitamise Inglise laenuwastutuse 
oma peale. Mina ei ütle, et weewärkl 
Tallinna tarwis ei ole. Seda on tarwis, 
kuid ma küsiksin, kas arstlikult on sel
geks tehtud, et Tallinna linna wesi nii
wõrd halb on, et wee pärast on inimesed 
haigustesse ja taudidesse surnud,, mis 
põhjustel Tallinna wett sõeluma peaks 
hakkama. Kas keegi on küsinud meie 
asuniku pero käest, kuidas weeolud maal 
on. Asunik joogu kust tahes, see ei hu
wita kedagi, aga Tallinna wett hakatakse 
sõeluma, weewärgi ehitamiseks wõeti 
laenuwastutus riigi peale. Uskuge, Tal
linna linn ei jõua nii-kui-nii laenu ära 
maksta, talle peab ikkagi riik appi tulema 
ja selle laenu ise ära maksma. 

Wabariigi Walitsus selle kohta kawat-
susi ja plaanisid teinud ei ole, kuidas 
wäliskapitaali saada, et raudteid ehitama 
hakata. Kuid Wabariigi Walitsus ja ka 
Riigikogu wõtab linna weewärgi laenu 
wastutuse oma peale, mis nii wäga häda-
tarwilik ei ole.- (M. J u h k a m , töer.: 
T e i e ju t o e t a s i t e ! — L. J o h a n 
s o n , sd.: M i n a o l i n l a e n u w a s t u . 
T e i e t o e t a s i t e . — O. A m b e r g , 
krst.: O m a w i t s a d p e k s a w a d ! —* 
L. J o h a n s o n, sd.: T e i e r ä ä g i t e 
k o m m i s j o n i s ü h t e m o o d i , s i i n 
a g a t e i s i t i ! ) Ei mitte sugugi. (S e g a -
s e d w a h e l h ü ü d e d.) 

J u h a t a j a M. M a r t n a : Palun 
rahu, warsti on waheaeg! 

K. T o n k m a n (pal.): Iga riik hoo
litseb selle eest, et riigikodanikkudel 
ühendusabinõud käepärast oleksid. Kõige-
kiiremad abinõud on post, telegraaf, tele
fon. Meil Eestis on post, telegraaf, tele
fon riigi käes. Era telegraafi- ega tele-
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foniliine Kestis ei ole. Riik on telegraafi-
tclefoni monopooli oma kätte wõtnud ja 
teostab teda. Mina julgen sellepeale tä-
helpanu juhtida, et see monopooliõigus 
saaks korralikult täidetud ja riigikoda
nikud wastawalt rahuldatud. Kuid kah
juks peab tunnistama, et seda praegu ei 
ole, ei ole ka lähemalt näha, et Wabariigi 
Walitsusel wähemalt kawatsus selle poole 
oleks, kuidas posti, telegraafi, telefoni 
asju paremini maal korraldada. Mina 
näen ühte, nimelt et neid maal püütakse 
ära häwitada, et maa ei peaks seda 
kätte saama, mis tal õigus saada on. (K. 
P ä t s , põl.: M i t t e m a a a i n u l t , k a 
l i n n a s e i s a a ! ) Ka linnas on osalt nii
sugune lugu. See on igatahes ebaloomu
lik seisukord ja siin peaks Riigikogu oma 
selge sõna ütlema. Teen õigustatult ki
bedaid etteheiteid just Wabariigi Walit
susea, eriti postipeawalitsuse ülemale 
härra Jalajasale, kes läinudaasta eelarwe 
arutamise puhul, kus tema siis teedemi
nisteeriumi postiinspektoriks oli, wäga 
hästi teada sai, missugune rahwaesituse, 
Riigikogu, meeleolu oli. Härra Jalajasal 
peaks wäga hästi meeles olema, missu
guse soowiawalduse Riigikogu wastu 
wõttis maa postiolude korraldamiseks. 
Seda ei ole aga härra Jalajas tähele pan
nud. Panen wäga imeks, et Wabariigi 
Walitsus ei ole rahwaesituse soowi tähele 
pannud, waid just wastu Riigikogu taht
mist niisugused tariifid maksma pannud, 
mis posti, telegraafi ja telefoni ära häwi
tawad. Postiühendus on maal wäga 
halb. Mina küsiksin linnaelanikkudelt, 
mis ütleksid nad, kui nad posti 1 kord 
nädalas saaksid, wõi mis ütleks linnaela-
uik, kui tema ise peaks posti järele käima. 
Maaelanikud peawad aga sellega rahul 
olema. Läinud aasta eelarwesse wõeti 
üles, et postipeawalitsus peab 1000 post
kasti maale üles seadma. Tööerakond-
lik rahaminister, härra Strandman, sul
gus selleks määratud krediidi. Ta ei 
leidnud wõimalikuks 1 miljon marka 
wälja anda selleks, et postkastid oleksid 
wõinud maale üles pandud saada. Nüüd 
tulete aga teie ja räägite maaelanikkude 
huwidest, öelge, mis huwi see on? Kui 
liuna ja maa postiolusid wõrdleme, selgub, 
et maal postiolud äärmiselt rasked on. 
Ma ei tahaks seda öelda, et maal peaksid 
postiolud sarnased olema, et iga ühele 
post koju kätte wiiakse. Ei, see on 
maaoludes täiesti wõimatu, kuid ometi 
wõidakse siiski niipalju wastu tulla, et 

maaelanik posti wersta kahe-kolme ta
gant igapäew kätte wõiks saada. See 
on kõigewäiksem nõudmine ja on täiesti 
wõimalik täita. Postipeawalitsuse eel-
arwet waadates leiame, et post kasuga 
töötab. Selgub, et tulud on kuludest 
palju suuremad. Kuid need suured tulud, 
mis loodetakse postitaksi kõrgendamise 
läbi saada, ei ole weel mitte riigikassas, 
waid alles ettekawatsetud tulud. 

Edasi tahaksin tähelpanu juhtida, kui-
wõrd raskeks tehakse rahasaatmine maal. 
Postiametkondades on 'wäärnähtusi ette 
tulnud, kus ametnikud suured summad 
raha üle on löönud ja selle eest trahwi
takse maaelanikka sellega, et maal 
postijaoskondades postitshekiga enam raha 
saata ei saa, kus kahte ametnikku posti-
asutuses ei teeni. Ainult seal wõib 
postitshekiga raha saata, kus kaks 
ametnikku postiasutuses on. Mis sellega 
on kätte saadud? Inimene, kes raha saata 
tahab, peab esiteks rahasaate kaardi eest 
rohkem maksma ja teiseks teeb raha 
kaartiga saatmine asja palju keerulise
maks ja postipeawalitsuse Uem härra 
Jalajas sai sellega hakkama, öelge, aus
tatud Riigikogu liikmed, mis wahe seal 
on? Rahasaate kaarti wõib samuti kõr
wale toimetada kui postitshekki. Hiljuti 
käisin Tallinna postkontoris ja nägin, 
kuidas postitsheki kahe ametniku allkir
jaga kinnitamisega lugu on. Üks amet
nik oli tshekiraamatu tühjaks müünud, 
wiskas tulijad kontsad teise kätte ja see 
teine ametnik, ise kiirelt asju ajades, 
kirjutab masinlikult oma nime tsheki-
kontsale alla. Tähendab, et postipeawa
litsuse ülemal on tähtis ainult kaks nime, 
aga mitte see. kas need kontsad sisuli
selt kahe ametnikku poolt on läbi waada
tud wõi mitte. Niimoodi meie ometi 
postiasja parandada ei saa, waid peame 
tema hoopis teisel alusel tegeliku eluga 
kooskõlla wiima. (O. G u s t a v s o n , 
is.: T ä i t s a õ i g e , ) 

Üheks kultuurilisemaks abinõuks läbi
käimises on telefon. Telefon on üldiseks 
tarwitamiseks hädatarwilik. See aeg on 
möödas, kus telefoni luksus- ehk uhkus-
asjaks peeti. Majanduslik elu edeneb 
imekiirelt ja majanduslikud nõuded tee
wad üksteisega läbikäimise hädatarwi-
likuks. Loomulik, et siis ka telefon üks 
läbikäimise hädatarwilik abinõu on. Kui 
aga praegusi telefoni tarwitamise wõi
malus! waadata, siis selgub, et telefoni tar
witamise wõimalused kodanikkudelt 
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täiesti ära on wõetud, ja telefoni enam 
maal tarwitada ei saa, liig kalli maksu 
pärast. Telefonimaksud on niiwõrd kõr
geks aetud, et seda maal ei suuda keegi 
enam maksta. Ütlen otsekohe, et härra 
Jalajasale jääb see au, et tema telefoni 
maal majades ära kaotab. Minister 
Amberg ütles wäga õieti, kui läinud aas
tal telefonitakside suurendamine päewa-
korral oli, et mina ei ole küll asjasse nii 
wäga süwenenud, kuid siiski leian juba 
pealiskaudse waatamise järele, et nii kõr
geid takse maksma panna ei wõi, sest et 
nad tegelikule elule ei wasta. Taksisid 
muudeti üheks aastaks, kuid härra Jala
jas ei anna järele, waid tuleb jälle kõr
gendatud takside ettepanekuga, pani need 
tariifinõukogule ette, kes need suure 
pealekäimise peale heaks kiitis ja kinni
tas. Praegu on need taksimäärad maks
wad. Selgub, et telefonimaksud on nii
wõrd kõrged, et maal ei saa telefoni tar-
witamisest juttugi olla. Ka linna telefoni 
kohta wõtab üks tarwitaja sõna ja kirju
tab „Kaja" eilses numbris, et telefonitar-
witamine linnas läheb maksma 18.000 
marka aastas. Pean tähendama, et seal 
kõigewäiksemad arwud wõetud on. Kui 
maal telefoni tarwitada, siis ei lähe ta 
mitte 18.000 marka, waid kaks korda 
18.000 marka maksma,. umbes 50.000 
marka. Küsime nüüd: Kas wõib keegi 
maal kunni 50.000 marka aastas telefoni 
peäle anda? Seda ei wõi. Kui maaelanik 
telefoni tahab tarwitada, siis peab ta ligi 
30-40 puuda sealiha turule tooma, et ai
nult telefonimaksusid maksta. Kas see on 
loomulik? Wõi wõtame jälle linnas: Kui 
üks ametnik 10.000 marka kuus saab, 
siis peab ta terwelt kahe kuu palga tele
fonimaksuks maksma. Selgub, et maksu 
määramise juures tegeliku eluga sugugi 
arwestatud ei ole. Wõtame wastawa 
seaduse § 1. Seal on öeldud, et ainult 
aparaadi ülespanemise eest tuleb neli
tuhat marka maksta. Kuidas see nii kal
liks läheb, on täiesti arusaamatu. Maal 
nõutakse weerand kilomeetri eest tele
foniliini korrashoidmise eest 250 marka 
maksu, see tähendab ainult korrashoid
mine 1.000 marka kilomeetri peält. Peale 
selle põhimaks 2.000 marka. (M. J u h 
k a m , töer.: T e i e t e e t e s u m m a d 
a i n u l t i i t n m a r g u s e m a k s.) Ei ole, 
waadake. (O. G u s t a w s o n, is.: Ei 
o l e , 1.500 m a r k a . ) Põhimaks § 11, 
punkt b all on ette nähtud 2.000 marka. 
Kõnemaksud on jälle ligi poole wõrra 

tõusnud, enne maksis kohalik kõne 1 
mark, maal kohalikkudel kõnedel iseära
nis tähtsust ei olnud, sest maal on tele-
foniwõrk liig õre ja kohalikka abonenti-
sid nii wähe, kus abonente keskjaamas 
ainult 6—7 on. Tuntaw on maal kauge
kõne maks, mis tuntawalt on tõstetud, 
enne oli kaugekõne 15 marka, nüüd 30 
marka. Kaugekõned, mis üle 15, kilo
meetri, need maksawad 50 marka. Üks on 
aga kindel, et telefoni kõnemaksud on 
liiga kõrged ja telefoni maal nii kõrgete 
maksudega tarwitada enam ei suudeta. 
Siin on näha, et töötatakse täiesti Riigi
kogu soowiawalduse wastu, sest läinud 
aastal sai seda küsimust wäga pikalt ja 
laialt arutatud. Siin tahab postipeawalit-
sus wägikaigast wedada Riigikoguga. Ma 
usun ja loodan, et ka see wastaw punkt 
teedeministeeriumi eelarwe-korras aru
tamisele tuleb, ja et Riigikogu siin tingi
mata selle wastu sammusid astub, kui ei 
taheta mitte telefoni häwitada. Ei ole ka 
mingisuguseid põhjusi oletada, nagu 
seda posti peawalitsuse poolt seletatakse, 
et wäljaminekud on niiwõrd kõrged, et 
meie ei saa wastawaid sissetulekuid sel
leks, et neid kultuurilisi abinõusid koda
nikkudele odawamalt wõimaldada. Post-
telegraaf-telefon töötab praegu ülejää
giga, — mitte puudujäägiga. 

Õn palju asju riigis, mis otsekohest 
sissetulekut ei anna, näiteks kool, mis on 
haridus-kultuuriline ettewõte, kus ainult 
kulu kanname, kust aga otsekohe tulu 
mitte ei saa. Niisama wõiks seda telefoni 
kohta öelda. Iseäranis kus ühendusabi-
nõud nii puudulikud on, puuduwad teed, 
korralikud ühendusabinõud, kus post aeg
laselt maal töötab ei tohiks telefoni, kui 
kõigehõlpsamat ühendusabinõu elanik
kude käest mitte ära wõtta, kuigi siin sel
guks, et telefon defitsiidiga töötaks. Ma
janduslik tasakaal on igalpool soowitaw, 
nii ka riigi eelarwes, kuid majanduse ta
sakaalu wiimise juures tuleb tähele panna, 
et meie kodanikud majanduse tasakaalu 
wiimise all eriliselt raskesse seisukorda 
pandud ei saaks. 

A. W o tn m (sd.): Teen ettepaneku 
määrata täna kell 5 Riigikogu koosolek, 
päewakorda wõttes 1) riigi 1925. a. eel-
arwe, 2) eelarwe-kommisjonide wali
mine. 

J. H o l b e r g (põl.): Muidu wõiks 
ehk selle ettepanekuga nõus olla, kui üld-
kommisjonil täna kell 5 koosolekut ei 
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oleks määratud, kus päewakorras on rii
gikorra kaitseseadus, missugune eelnõu 
kiire on ning enne eelarwet tuleb läbi 
wiia, ja missugune wastuwõtmine juba 
nii-kui-nii kauaks jäänud. Sellepärast ar
wan mina, et ei ole otstarbekohane täna 
õhtul üldkoosolekut määrata, sest üld-
kommisjonist wõtab osa 17 liiget ja 
pealegi, kui meil on niisugune põhimõtte
line kord, et kommisjon ei wõi siis koos
olekut pidada, kui üldkoosolek on. Selle
pärast teen ettepaneku täna üldkoosole
kut mitte määrata. 

A. J õ e ä ä r (sd.): Wõiks wast nõus 
olla sellega, et koosolekut mitte ei määra
taks ainult sel tingimisel, kui meie käes-
olewat koosolekut jätkaksime, siis suu
daksime riigi eelarwe 1 lugemisel wastu 
wõtta, aga kui mitte, siis ei jää teist abi
nõu üle, kui peaks täna kell 5 p. 1. koos
oleku määrama. 

J u h a t a j a M. M a r t n a : Ettepanek 
on tehtud täna kell 5 p. 1. Riigikogu koos
olek pidada. ( H ä ä l e t a t a k s e . ) E t t e -
p a n e k o n 20 h ä ä l e g a 18 
l i a a l e p o o l t o l e m i s e l t a g a s i l ü 

k a t u d . (E. W e b e r m a n , rhwsw.: 
K u i d a s h o m s e p ä e w a k o r r a g a 
o n ?) Homne päewakord on juba kokku 
seatud. Faktiliseks märkuseks on sõna 
põllutööminister härra Kerem'il. 

P õ l l u t ö ö m i n i s t e r A. K e r e m : 
Lugupeetud Riigikogu liikmed! Ajakir
janduses on rkl. Jõeäär'e kõne toodud, 
mis eelarwe puhul peetud, kus muuseas 
mina arwu leian, et riigi mets hinnatakse 
umbes 50. miljardi peale. Põllutööminis
teeriumi taksatsiooni järele on see summa 
märksa wäiksem, ja kui mitte kümme 
korda, siis wäga mitu korda wähem. 
Wõib wast juttu olla 8—10. miljardist, 
kuid mingil tingimisel 50. miljardist. 
( H ü ü d e d : L õ p e t a d a . ) 

J u h a t a j a M. M a r t n a : Ma kuu
len hüüdeid: lõpetada. Kas tehakse kin
del ettepanek! ( H ü ü d e d : L õ p e 
t a d a ! ) Ettepanek on tehtud koosolek 
lõpetada. ( H ä ä l e t a t a k s e . ) E t t e 
p a n e k on 20 h ä ä l e g a 19 w a s t u 
w a s t u w õ e t u d. 

Lõpetan koosoleku. 
Koosolek- lõpeb kell 2.25 min. 
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